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Punkt 1: Velkommen til møde i kommunalbestyrelsen den 27. januar 2025

00.22.00-P35-28-24



Punkt 2: Forslag til beslutning fra rådmand Jan E. Jørgensen og
kommunalbestyrelsesmedlem Malene Sandfeld om, at Frederiksberg
Kommune afsøger muligheder for at invitere natuglen til Frederiksberg

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Miljø- og Trafikudvalget.

"Med forbillede i andre danske kommuner, fx Hillerød og Skanderborg, ønsker Venstre, at vi afsøger mulighederne for at
invitere natuglen til Frederiksberg.

Der er et stigende problem med rotter, og natuglen kan bidrage med mere biodiversitet og en naturlig jagt på rotterne.
Desuden er det muligt, at natuglernes tilstedeværelse stresser rotterne, som får sværere ved at trives og yngle.

Vi foreslår, at det afdækkes, om der kan opsættes redekasser i Frederiksberg Have og Søndermarken."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 3: Forslag til beslutning fra kommunalbestyrelsesmedlemmerne
Bianca Vitting, Emil Samaras, Anja Lundtoft Thomsen og Rasmus Holme
og rådmændene Mette Bang Larsen og Thyge Enevoldsen om at give ekstra
forberedelsestid til klasselærerfunktionen

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Undervisningsudvalget.

"Sagsfremstilling

Enhedslisten foreslår, at der afsættes midler til, at lærere, der varetager klasselærerfunktionen, underviser en lektion à 45
min. mindre om ugen. For de lærere, der har elever fra mellemformer eller specialklasserækker i deres klasser, reduceres
deres undervisningstid med to lektioner ugentligt.

Den reducerede undervisningstid skrives ind i den lokale arbejdstidsaftale for lærerne, så ressourcerne bindes til formålet.

Begrundelse for forslag:

Lærerne på Frederiksbergs folkeskoler arbejder hver dag for alle elevers plads i fællesskabet og et trygt læringsmiljø. Men
håndteringen af elevers individuelle behov stiger, fordi flere elever mistrives og har behov for en særlig indsats. Denne
tendens ses i den seneste inklusionsundersøgelse foretaget af Frederiksberg Lærerforening.

I dagligdagen placeres ansvaret for fællesskab og trivsel ofte hos klasselæreren, som må prioritere håndteringen af enkelte
elever på bekostning af klassens fællesskab. Når en elev mistrives, kræver det ofte en koordinerende indsats af
klasselæreren, som inkluderer kontakt til forældre, lærerteamet omkring barnet, PPR og familieafdelingen.

Der er behov for, at vi støtter op om klasselærerfunktionen, så det ikke bliver en opgave, som færre lærere ønsker at
påtage sig. Det kræver tid i hverdagen, hvis vi ønsker, at klasselæreren skal løfte den vigtige opgave forbundet med
trivsel, faglighed og fællesskab for alle elever i skolen. Derfor vil vi gerne sikre, at alle lærere, der påtager sig at være
klasselærere, får den nødvendige tid til at lykkes i deres rolle.

Hvis vi ønsker at lykkes med inklusionsopgaven, bliver vi nødt til at hjælpe skolerne på vej med de nødvendige
ressourcer."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 4: Forslag til beslutning fra rådmand Jan E. Jørgensen og
kommunalbestyrelsesmedlem Malene Sandfeld om et større antal
redekasser til spurvefugle

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Miljø- og Trafikudvalget.

"Forslag om, at Frederiksberg Kommune opsætter et større antal redekasser til spurvefugle i byens træer og herunder
afsøger muligheden for at samarbejde med skoler, SFO’er, klubber og fx F86 om fremstillingen af kasserne.

I forbindelse med fokus på bynatur og biodiversitet foreslår V, at vi på Frederiksberg forsøger at tiltrække flere
spurvefugle som fx stæren, nattergalen, dompappen, mursejleren og en lang række andre spurvefugle, der ret let kan
inviteres ind i byen, hvor mangel på naturlige redepladser (sprækker, hulninger, huller i gamle træer osv.) gør det sværere
for de små fugle at finde plads til rederne.

Til gengæld er de små fugle mere end villige til at flytte ind i redekasser/fuglekasser, de lever fint i byen tæt på mennesker
og har let ved at finde føde og redemateriale.

Fuglekasser danner den bedste beskyttelse for fuglene, som også kan finde på at overnatte i kasserne om vinteren.
Redekasserne kan tilpasses de specifikke fugle, man ønsker at tiltrække. Forsøg andre steder viser, at fuglene er villige til
at flytte ind og let tilpasser sig omgivelserne.

Frederiksberg har mange træer, hvor der let kan opsættes redekasser, der kan også sættes kasser på bygninger eller andre
egnede steder."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 5: Forslag til beslutning fra rådmand Laura Lindahl,
kommunalbestyrelsesmedlem Trine Labuhn og 2. viceborgmester Michael
Brautsch om obligatorisk udbud af valgfaget Privatøkonomi på
folkeskolerne på Frederiksberg

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Undervisningsudvalget.

"I en tid, hvor privatøkonomiske beslutninger spiller en stadig større rolle for unges fremtid, er det essentielt, at vi klæder
vores børn og unge på til at forstå og håndtere deres egen økonomi. Privatøkonomi er ikke blot et spørgsmål om penge –
det er et spørgsmål om ansvar, planlægning og at kunne træffe gode beslutninger, der kan få positiv betydning for ens
fremtid.

Alt for mange unge forlader folkeskolen uden en grundlæggende forståelse for vigtige emner som budgettering, lån,
opsparing, pension og skat. Dette resulterer ofte i udfordringer senere i livet, når de møder økonomiske valg og
udfordringer for første gang. Vi kan og skal gøre det bedre for vores unge på Frederiksberg.

Derfor har vi konservative tidligere foreslået, at vi inddrager privatøkonomi yderligere i undervisningen i udskolingen. Nu
ønsker vi at tage endnu i skridt i forhold til at give vores unge endnu bedre muligheder for at blive klædt bedre på.

Forslag

Det foreslås, at det gøres obligatorisk for alle folkeskoler på Frederiksberg at udbyde valgfaget "Privatøkonomi" som et
valgfag for elever i udskolingen. Dermed sikres det, at alle unge på Frederiksberg får mulighed for at vælge dette fag og
opnå de nødvendige kompetencer til at navigere i deres økonomiske fremtid.

For os konservative handler det grundlæggende om øget økonomisk ansvarlighed, livsduelighed, forebyggelse og lige
muligheder: Et solidt fundament i privatøkonomi giver de unge redskaber til at træffe fornuftige økonomiske beslutninger
og undgå gældsfælder. At forstå og håndtere sin egen økonomi er en grundlæggende livskompetence, som styrker unges
evne til at leve selvstændigt og ansvarligt. Tidlig læring om privatøkonomi kan reducere risikoen for økonomiske
udfordringer og give de unge en bedre start på voksenlivet. Og så mener vi, at alle unge på Frederiksberg skal have lige
adgang til undervisning i privatøkonomi, uanset hvilken folkeskole de går på.

Valgfaget "Privatøkonomi" bør omfatte emner som:

Budgettering og opsparing
Lån, renter og afdrag
Skat og pension
Investering og forståelse for risici
Forbrug og bæredygtighed

Ved at gøre valgfaget "Privatøkonomi" tilgængeligt for alle udskolingselever på Frederiksberg sender vi et klart signal
om, at vi tager vores unges fremtid alvorligt. Dette initiativ vil bidrage til at styrke deres evner til at tage ansvar for deres
egen økonomi og ruste dem bedre til voksenlivet."



(Til udvalgsbehandling)



Punkt 6: Forslag til beslutning fra rådmændene Laura Lindahl, Alexandra
Dessoy, Jan E. Jørgensen og kommunalbestyrelsesmedlem Malene Sandfeld
om ny model for Klub Huset

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Undervisningsudvalget.

"Frederiksberg har historisk set været kendetegnet ved et rigt og varieret udbud af institutioner, der inkluderer private,
offentlige og selvejende tilbud. Denne mangfoldighed har sikret et bredt udvalg af muligheder, der kan imødekomme
forskellige børn og unges behov. Klub Huset er en privat fritids- og ungdomsklub, drevet af frivillige kræfter. Den
repræsenterer en værdifuld del af Frederiksbergs tilbud.

Det frivillige engagement bag Klub Huset skaber ikke alene en stærk lokal forankring, men styrker også
sammenhængskraften i vores samfund. Dette er en kerneværdi, som Det Konservative Folkeparti og Venstre ønsker at
fremme.

Forslag

Det foreslås, at Klub Huset overgår til samme model som Klub Louis P, hvor klubben ikke betaler husleje og heller ikke
modtager bygningstilskud. Dette vil give Klub Huset bedre rammer for at udvikle deres tilbud og sikre deres
bæredygtighed som en privat aktør på området.

Samtidig vil det sikre lige vilkår, hvilket vi mener er retfærdigt og nemmere at administrere: Klub Louis P opererer
allerede efter denne model, og der bør sikres ensartede vilkår for lignende institutioner på Frederiksberg.

Det anbefales, at finansieringen findes ved en omfordeling inden for de eksisterende budgetrammer for Børne- og
Ungeområdet. Konsekvenserne for budgettet vil være begrænsede, da bygningstilskuddet bortfalder samtidig med, at
Klub Huset fritages for husleje.

Dette forslag understøtter Frederiksbergs ambition om at fremme frivillighed og mangfoldighed i kommunens
institutionstilbud. Det er en anerkendelse af det store arbejde, der lægges i Klub Huset, og det sikrer samtidig, at
Frederiksbergs borgere fortsat har adgang til et varieret og kvalitetspræget tilbud."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 7: Forslag til beslutning fra kommunalbestyrelsesmedlemmerne
Bianca Vitting og Anja Lundtoft Thomsen og rådmand Mette Bang Larsen
om at indføre handicap-klausuler i Frederiksberg Kommunes offentlige
udbud

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Magistraten.

"Sagsfremstilling:

Enhedslisten foreslår at indføre såkaldte handicap-klausuler i Frederiksberg Kommunes større offentlige udbud, så disse
leverandører forpligter sig til at have en eller flere personer med handicap ansat.

Kravet kan opfyldes af leverandøren ved anvendelse af fx personer i fleksjob eller ansatte, der enten er:

på førtidspension med løntilskud (skånejob)
i beskyttet beskæftigelse
bevilliget personlig assistent
under isbryderordningen
er ansat efter de sociale kapitler i overenskomsterne
er ansatte med mentorstøtte

Forslaget stilles med inspiration fra Københavns Kommune, der indførte handicap-klausuler fra 1. august 2023. Her
gælder klausulerne for leverandører på kontrakter, der overstiger en samlet værdi på 5 mio. kroner. Enhedslisten vil lade
det være op til forvaltningen at vurdere, hvilken størrelsesorden der skal gælde på Frederiksberg.

Begrundelse for forslag:

Der er mangel på arbejdskraft i Danmark, men samtidig har mange mennesker med handicap svært ved at få foden
indenfor på arbejdsmarkedet.

I Enhedslisten mener vi, at der er potentiale til at få flere med nedsat funktionsevne med i arbejdsfællesskabet. Men skal
det lykkes, skal vi prioritere det politisk.

Danske Handicaporganisationer anbefaler sociale klausuler, som et politisk greb til at få flere virksomheder til at åbne
dørene op for medarbejdere med handicap. Vi bør derfor følge København Kommunes eksempel og følge anbefalingen."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 8: Forslag til beslutning fra kommunalbestyrelsesmedlemmerne
Bianca Vitting og Rasmus Holme Nielsen om ekstra pædagogressourcer til
fritidsaktiviteter på Skolen ved Nordens Plads

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Undervisningsudvalget.

"Sagsfremstilling

Enhedslisten foreslår, at der tilføres ressourcer bundet til at ansætte to pædagoger med fritidspædagogisk erfaring til at
understøtte og udvikle fritidstilbuddet på Skolen ved Nordens Plads.

Alle spor på skolen er helhedstilbud, men den faglige undervisning slutter kl. 14 for indskolingen og kl. 15 for mellemtrin
og udskoling, hvorefter der er behov for fritidsaktiviteter frem til kl. 16.30-17.

Begrundelse for forslag

Skolen ved Nordens Plads er Frederiksbergs skoletilbud for børn med særlige behov. Det er et helhedstilbud, hvilket
betyder, at skole og fritidsdel er sammenflettede for at give børnene en sammenhængende dag med velkendte voksne.

Det er skolelederens ansvar at fordele ressourcerne mellem den faglige del af dagen og fritidstilbuddet om eftermiddagen.
Fritidsdelen har altså ikke noget separat budget.

I dag er der kun et begrænset antal aktiviteter for børnene, som bliver på skolen efter den fagfaglige undervisning slutter,
fx skak og computerspil. Disse elever ville profitere af samme type aktiviteter, som man ser i de almene skolers SFO eller
Juniorklubber, fx kreative udfoldelsesmuligheder, rollespil eller værksted.

For at løfte denne opgave og give denne gruppe børn et fritidstilbud på niveau med det, som børn i den almene folkeskole
har adgang til i SFO/Juniorklub, kræver det, at Skolen ved Nordens Plads tilføres ekstra ressourcer til at ansætte
pædagoger med fritidspædagogisk erfaring, som kan varetage opgaven. Det vurderes ikke, at der i dag er luft i skolens
budget til at prioritere dette kvalitetsløft i fritidsdelen for børnene."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 9: Forslag til beslutning fra 2. viceborgmester Michael Brautsch,
rådmænd Alexandra Dessoy og Nikolaj Bøgh og
kommunalbestyrelsesmedlem Merete W. Hildebrandt om at gå i dialog med
OK-Fonden om køb af Den Gule Villa for at etablere et kommunalt
foreningshus

00.22.00-P35-8-25

Sagsfremstilling

Beslutningsforslaget blev oversendt til Kultur- og Fritidsudvalget og Magistraten.

"Forslag om at gå i dialog med OK-Fonden om køb af Den Gule Villa med henblik på etablering af et kommunalt
foreningshus.

Baggrund

Et aktivt foreningsliv på Frederiksberg bidrager til sammenhængskraften blandt borgerne på Frederiksberg og afhjælper
ensomhed bl.a. blandt ældre. Mange har glæde af, enten som frivillige eller deltagere, at deltage i de fællesskaber, som
foreningerne, ildsjæle og civilsamfundsorganisationerne skaber rammen om.

For Det Konservative Folkeparti på Frederiksberg er det vigtigt at give foreningslivet de bedst mulige betingelser for at
trives og udvikle sig. En vigtig faktor i dette er at sikre foreninger og fællesskaber adgang til egnede lokaler, hvor de kan
samles til arrangementer og oplevelser.

Den Gule Villa har allerede i årevis, senest qua OK klubben, været samlingspunkt og mødested for mange sociale
aktiviteter for borgerne på Frederiksberg.

Det er, efter initiativ fra Det Konservative Folkeparti, tidligere blevet besluttet, at der skal etableres et fællesskabshus på
Hospitalsgrunden. Det er oplagt at skabe synergi mellem det kommende fællesskabshus og foreningshuset i Den Gule
Villa. Endvidere vil det være oplagt at gå i dialog med foreningslivet ift. drift og udvikling af foreningshuset - i tæt
samspil med kommunens frivilligkoordinatorer.

Forslag til beslutning

Det Konservative Folkeparti på Frederiksberg foreslår, at Frederiksberg Kommune går i dialog med OK-Fonden om at
købe Den Gule Villa mhp. at etablere et kommunalt foreningshus, hvor der kan skabes fællesskaber i regi af foreninger,
ildsjæle og civilsamfundsorganisationer."

(Til udvalgsbehandling)



Punkt 10: Forslag til beslutning fra rådmændene Alexandra Dessoy og
Nikolaj Bøgh, 2. viceborgmester Michael Brautsch og
kommunalbestyrelsesmedlem Merete W. Hildebrandt om etablering af
Frivilligcenter

27.00.00-P20-2-24

Resume

Kommunalbestyrelsen oversendte på møde den 17. juni 2024 beslutningsforslaget om hurtigt at gå i dialog med
civilsamfundsaktører om at søge Social- og Boligstyrelsens pulje til etablering af frivilligcenter på Frederiksberg til
behandling i Ældre- og Omsorgsudvalget.

Forud for udvalgets første behandling af sagen i august opfordrede forvaltningen 3 større civilsamfundsaktører enkeltvis
eller sammen til at søge puljen, og OK Klubben havde derefter som den eneste valgt at søge puljen. Udvalget besluttede
på den baggrund, at Frederiksberg Kommune skulle afgive en hensigtserklæring om medfinansiering af OK-Klubbens
projekt, og at man til dette formål skulle reservere det krævede beløb fra § 79-puljen.

Udvalgets endelige behandling af beslutningsforslaget blev dog udsat, indtil der var overblik over forvaltningens forslag
til fordeling af § 79-puljen for 2025.

Siden udvalgets første behandling af sagen, har udvalget truffet beslutning om fordeling af § 79-puljen for 2025, hvor
udvalget valgte at tage det reserverede beløb fra den almindelige ansøgningspulje. Desuden har OK-Klubben i
mellemtiden modtaget et afslag på sin ansøgning til Social- og Boligstyrelsen (se bilag 7).

Da forvaltningen på baggrund af beslutningsforslaget har gennemført den foreslåede dialog, og da OK-Klubben på den
baggrund ansøgte puljen, anbefaler forvaltningen, at beslutningsforslaget fortsat tiltrædes, idet mulighederne for
etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med en eller flere civilsamfundsorganisationer er afsøgt.
Samtidig bemærkes det, at flere af de formål, der kunne have været med et frivilligcenter, indgår som elementer og
ambitioner i den nye sociale frivillighedsstrategi.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte beslutningsforslaget som indstillet.

Indstilling

Magistraten og Ældre- og Omsorgsudvalget indstiller, at beslutningsforslaget om etablering af Frivilligcenter fortsat
tiltrædes, idet mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med en eller flere
civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Socialudvalget tog sagen til efterretning.

Sagsfremstilling

Supplerende sagsfremstilling

Forud for Ældre- og Omsorgsudvalgets første behandling af sagen var forvaltningen i dialog med 3 større
civilsamfundsaktører på Frederiksberg, herunder OK-Klubben, der som den eneste ud af de tre valgte at søge puljen.
Udvalget besluttede på den baggrund, at Frederiksberg Kommune skulle afgive en hensigtserklæring om medfinansiering



af OK-Klubbens projekt om frivilligcenter på Frederiksberg, og at man til dette formål skulle reservere det krævede beløb
fra § 79-puljen, og besluttede endvidere at indstille at beslutningsforslaget skulle tiltrædes af Magistraten og
kommunalbestyrelsen (ÆOU, 12/8-2024, pkt. 56).

Samtidig udsatte udvalget beslutningen om, hvorvidt beløbet skulle tages fra § 79-puljens strategiske prioriteringer eller
fra den almindelige ansøgningspulje, indtil der var overblik over forvaltningens forslag til fordeling af § 79-puljen for
2025. Forelæggelse af beslutningsforslaget for Magistraten og kommunalbestyrelsen har afventet beslutningen herom.

OK-Klubben har i november 2024 fået afslag på klubbens ansøgning til Social- og Boligstyrelsens ansøgningspulje til
etablering af nye frivilligcentre (ETFRI). Se bilag 7.

Forvaltningen og Ældre- og Omsorgsudvalget var ikke bekendt med dette afslag, da udvalget behandlede sagen
”Beslutning om fordeling af § 79-puljen for 2025 og principper for midler til strategiske samarbejder i 2025-2027 samt
orientering om udmøntning af 2025-budgetinitiativer på frivillighedsområdet” i november (ÆOU, 18/11-2024, pkt. 79).
På den baggrund godkendte udvalget en fortsat reservation af § 79-midler til OK-Klubben på 190.000 kr. i 2025 og
270.000 kr. i 2026 fra § 79-puljen til medfinansiering af OK-Klubbens projekt.

Med styrelsens afslag på OK-Klubbens ansøgning anbefaler forvaltningen, at beslutningsforslaget fortsat tiltrædes, da
mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med en eller flere
civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Det bemærkes, at med den nye sociale frivillighedsstrategi, herunder de valgte strategiske partnerskaber og indsatser, er
det ambitionen at løfte flere af de formål, der kunne have været med et frivilligcenter. Eksempelvis forventes det, at de
nye strategiske partnerskaber i regi af § 79-puljen vil kunne være med til at sikre gode rammer omkring frivillige
fællesskaber og aktiviteter, forebygge ensomhed blandt ældre borgere på Frederiksberg samt være med til at facilitere
samarbejder på tværs af de frivillige foreninger.

I øvrigt bemærkes det, at Ældre- og Omsorgsudvalget på udvalgsmødet i november besluttede, "at reservere et beløb på
100.000 kr. til udmøntning af Ældre- og Omsorgsudvalget til understøttelse af OK Klubbens frivillighedscenter-projekt,
sekundært til andre formål, når Social- og Boligstyrelsen har givet svar på OK Klubbens ansøgning til styrelsens pulje til
etablering af frivilligcentre, dog senest i 2. kvartal 2025" (ÆOU, 18/11-2024, pkt. 79). Nærværende genbehandling af
beslutningsforslaget om etablering af et frivilligcenter skal derfor ses i sammenhæng med den kommende sag om
udmøntning af det reserverede beløb fra § 79-puljen for 2025.

Oprindelig sagsfremstilling til ÆOU 12. august 2024, pkt. 56

Kommunalbestyrelsen oversendte på møde den 17. juni 2024 følgende beslutningsforslag fra rådmændene Alexandra
Dessoy og Nikolaj Bøgh, 2. viceborgmester Michael Brautsch og kommunalbestyrelsesmedlem Merete Winther
Hildebrandt om etablering af Frivilligcenter til Ældre- og Omsorgsudvalget:

”Forslag til beslutning fra rådmændene Alexandra Dessoy og Nikolaj Bøgh, 2. viceborgmester Michael Brautsch og
kommunalbestyrelsesmedlem Merete Winther Hildebrandt om etablering af Frivilligcenter

Det Konservative Folkeparti foreslår, at Frederiksberg Kommune går i dialog med relevante foreninger såsom fx OK-
klubben om at søge Social- og Boligstyrelsens pulje til etablering af et Frivilligcenter. Der er ansøgningsfrist for at søge
puljen den 16. august 2024, hvorfor sagen er af hastende karakter.



Baggrund

Ensomhed er et stadig stigende problem i det danske samfund, og flere og flere oplever at stå udenfor fællesskabet. Netop
fællesskaber, samvær og oplevelser med andre er gode alternativer til at føle sig alene. På Frederiksberg har vi en stærk
tradition for et aktivt foreningsliv med alskens tilbud, aktiviteter og initiativer, der samler byens borgere og understøtter,
at mange kommer med i fællesskabet. Desværre oplever mange foreninger og fællesskaber på Frederiksberg at være
udfordret med lokalelån og - leje, hvilket begrænser deres mulighed for at samle byens borgere i meningsfulde
fællesskaber."

Forvaltningens bemærkninger

Det er forvaltningens vurdering, at forslaget om etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med
relevante foreninger ligger i tråd med det igangværende arbejde med udviklingen af en ny social frivillighedsstrategi for
Frederiksberg Kommune såvel som de strategiske prioriteringer i kommunens samarbejde med frivillige
civilsamfundsaktører i 2025 og frem. Et frivilligcenter vil eksempelvis kunne sikre bedre adgang til lokalelån og -leje for
de mange frivillige sociale foreninger og fællesskaber på Frederiksberg og herigennem være med til at skabe gode lokale
rammer omkring det frivillige sociale arbejde.

Social- og Boligstyrelsen stiller som betingelse for, at en frivillig forening kan komme i betragtning til puljen, at
foreningen kan fremvise en hensigtserklæring fra hjemkommunen om at stille medfinansiering til rådighed for etablering
af et frivilligcenter. Hjemkommunen skal i den sammenhæng kunne medfinansiere minimum 190.000 kr. i det første
etableringsår og 270.000 kr. i det andet etableringsår.

Det er forvaltningens vurdering, at medfinansiering til etablering af et frivilligcenter vil ligge inden for formålet med §
79-puljen for 2025 og frem. Det er samtidig forvaltningens vurdering, at forvaltningen ikke har tilstrækkelige ressourcer
til, at Frederiksberg Kommune selv står i spidsen for ansøgning til puljen og etablering af et frivilligcenter på
Frederiksberg.

På den baggrund har forvaltningen valgt at henvende sig til hhv. Ældre Sagen Frederiksberg, Røde Kors Hovedstaden og
OK Klubben idet:

Ældre Sagen Frederiksberg og Røde Kors Hovedstaden er blevet udvalgt af Ældre- og Omsorgsudvalget som
potentielle strategiske samarbejdspartnere omkring det sociale frivillighedsarbejde i regi af § 79-puljen i 2025 og
frem – herunder med et fokus på, at de to civilsamfundsaktører i endnu højere grad end i dag går ind i at bistå det
frivillige arbejde på Frederiksberg udover egen ”foreningsgrænse” med fx lokaleudlån, aktiviteter og andre
ressourcer
OK Klubben har mange års erfaring med netop lokaleudlån til andre foreninger – samt det forhold, at OK Klubben
nævnes som eksempel på en relevant forening i beslutningsforslaget

De tre aktører er blevet opfordret til (se bilag 1 - Brev til foreninger) – eventuelt i fællesskab – at søge puljen og i den
forbindelse at deltage i Social- og Boligstyrelsens informationsmøde om ansøgningspuljen, der blev afholdt torsdag den
20. juni 2024 kl. 14.00-15.00. Forvaltningen har været i løbende dialog med de tre aktører omkring ansøgningsprocessen,
og de er blevet bedt om at sende eventuelle udkast til ansøgning til forvaltningen senest torsdag den 1. august med henblik
på sparring omkring ansøgningen.

Røde Kors Hovedstaden har meldt tilbage (se bilag 2 - Svar fra Røde Kors Hovedstaden), at de ikke ønsker at søge
puljen, men gerne vil bidrage med en hensigtserklæring vedrørende fremtidigt samarbejde om – og brug af – lokaler
til indsatser på Frederiksberg. Røde Kors Hovedstaden stiller sig samtidig til rådighed for deltagelse i en evt.
kommende bestyrelse, hvis et frivilligcenter etableres.



Ældre Sagen Frederiksberg har ligeledes meldt tilbage (se bilag 3 - Svar fra Ældre Sagen Frederiksberg), at de ikke
har mulighed for at stå for etablering af et frivilligcenter, og herunder at søge puljen, og opfordrer til, at
Frederiksberg Kommune selv ansøger puljen. De støtter dog gerne op omkring processen, hvis en anden aktør søger
puljen, og tilbyder herudover at indgå i bestyrelsen for et nyetableret frivilligcenter.
OK Klubben har fremsendt et ansøgningsudkast (se bilag 4, 5a, 5b og 6).

Formålet med OK Klubbens ansøgning er at sikre støtte til etablering af et Frivilligcenter på Frederiksberg, hvor frivillige
og foreninger tilbydes hjælp, støtte og netværk. Det fysiske udgangspunkt for det nye frivilligcenters arbejde vil være OK
Klubbens nuværende lokaler, som i dag allerede benyttes af ca. 40 foreninger mm. Formålet med projektet er, at huset
over de næste år i endnu højere grad end i dag gøres til "de frivilliges og brugernes eget hus" og til et frivilligcenter, som
kan understøtte og fremme det frivillige sociale arbejde.

Som beskrevet i ansøgningen (se bilag 4), vil frivilligcenterets primære funktioner og formål være:

At tilbyde information, vejledning og uddannelse til personer, der ønsker at blive frivillige, og herudover at hjælpe
med at matche folk med organisationer og projekter, der har brug for deres hjælp.
At bistå nonprofitorganisationer, foreninger og andre grupper med at rekruttere, træne og fastholde frivillige. Dette
skal også inkludere rådgivning om bedste praksis for frivillighedsadministration.
At medvirke til at øge bevidstheden om værdien af frivilligt arbejde og fremme en kultur, hvor frivillighed
værdsættes og anerkendes.
At fungere som netværkssted, hvor frivillige, organisationer og lokalsamfund kan mødes, dele erfaringer og
samarbejde om projekter og initiativer.
At tilbyde ressourcer som mødelokaler, værktøjer og materiale, som frivillige grupper kan bruge i deres arbejde.

Ved forvaltningens vurdering af, om kommunen kan afgive en hensigtserklæring om medfinansiering til ansøgningen fra
OK Klubben, er der lagt vægt på, at det beskrevne projekt bidrager til opfyldelsen af de fem hjørneflag, som på
nuværende tidspunkt er formuleret for arbejdet med en social frivillighedsstrategi på Frederiksberg (ÆOU, 6. maj 2024,
pkt. 26). Særligt vil etableringen af et frivilligcenter på Frederiksberg kunne sikre, at der fortsat er plads til de små
frivillige initiativer på Frederiksberg.

Det er ligeledes forvaltningens umiddelbare vurdering, at det fremsendte ansøgningsudkast lever op til Social- og
Boligstyrelsens indholdsmæssige og formelle krav til ansøgningens udformning, og forvaltningen anbefaler derfor, at
kommunen stiller sig bag OK Klubbens ansøgning. Forvaltningen ligger samtidig til grund for denne anbefaling, at et
frivilligcenter drevet af OK Klubben også vil kunne sikre, at der fremover er lokaler til de ca. 40 foreninger, der på
nuværende tidspunkt benytter OK Klubbens lokaler. Hvis OK Klubbens endelige ansøgning adskiller sig markant fra det
nuværende udkast, vil Ældre- og Omsorgsudvalget blive forelagt ansøgningen igen.

Der er dog ikke afsat midler til en kommunal medfinansiering ved Ældre- og Omsorgsudvalgets behandling af sagen
”Samarbejde med sociale foreninger i regi af § 79-puljen samt kriterier for uddeling af midler fra puljen - 2025 og frem”
(ÆOU, 10/6-2024, pkt. 39). Da ansøgningsfristen til styrelsen er den 16. august, vil det derfor være nødvendigt, at
udvalget beslutter, om man vil reservere det nævnte beløb fra § 79-puljen til medfinansiering af OK Klubbens projekt.
Social- og Boligstyrelsen forventer at give svar på ansøgninger i løbet af september 2024. Hvis ansøgningsprocessen ikke
munder ud i en puljetildeling, vil beløbet i stedet indgå i den udmøntning af § 79-puljen, som udvalget besluttede i juni
måned (ÆOU, 10/6-2024, pkt. 39).

Såfremt udvalget beslutter at reservere de nævnte beløb til medfinansiering af OK Klubbens projekt, vil forvaltningen
afgive hensigtserklæring til ansøgningen med forbehold for budget 2025. I så fald foreslår forvaltningen endvidere, at
beslutningsforslaget tiltrædes.



Dette vil dog få konsekvenser for samarbejdet med de sociale foreninger i regi af § 79-puljen i 2025 og frem, idet
restpuljebeløbet til fordeling vil være mindre. Afhængigt af, om et beløb til medfinansiering tages fra de strategiske
prioriteringer eller den almindelige ansøgningsprocedure, vil en medfinansiering af et frivilligcenter få betydning enten
for de strategiske prioriteringer for de kommende år eller for de mange mindre foreninger, som søger § 79-puljen (ÆOU,
10/6-2024, pkt. 39).

Etablering af et frivilligcenter vil ligeledes få konsekvenser for det videre arbejde med den nye sociale
frivillighedsstrategi, da arbejdet for etableringen af et Frivilligcenter på Frederiksberg vil kræve forvaltningsressourcer og
dermed skubbe andre opgaver på tværs af frivilligområdet mere i baggrunden. Forvaltningen vil derfor sende denne sag til
efterfølgende orientering i Socialudvalget.

Såfremt udvalget beslutter ikke at reservere de nævnte beløb til medfinansiering af OK Klubbens projekt, foreslår
forvaltningen, at forslaget forkastes, idet den nødvendige medfinansiering i så fald ikke kan afholdes indenfor den
økonomiske ramme.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Ældre- og Omsorgsudvalget, Socialudvalget (til orientering)

Magistraten

Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling Ældre- og Omsorgsudvalget 12. august 2024, pkt. 56:

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Ældre- og Omsorgsudvalget

1. beslutter, om Frederiksberg Kommune skal afgive en hensigtserklæring om medfinansiering af OK Klubbens
projekt om frivilligcenter på Frederiksberg og til dette formål reservere 190.000 kr. i 2025 og 270.000 kr. i 2026 fra
§ 79-puljen, herunder om disse beløb tages fra den del af puljemidlerne, der er reserveret til strategiske
prioriteringer eller til den almindelige ansøgningsrunde, og i givet fald

2. indstiller, at beslutningsforslaget om etablering af Frivilligcenter tiltrædes.

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Socialudvalget tager sagen til efterretning.

Beslutning fra Ældre- og Omsorgsudvalget 2022-25, 12. august 2024, pkt. 56:

Ældre- og Omsorgsudvalget

1. besluttede at reservere 190.000 kr. i 2025 og 270.000 kr. i 2026 fra § 79-puljen til medfinansiering af OK Klubbens
projekt,

2. udsatte beslutningen om, hvilken del af § 79-puljemidlerne disse beløb skal tages fra, ind til der kan gives et
foreløbigt overblik over forslag til fordeling af § 79-puljen for 2025 og frem, og

3. indstiller, at beslutningsforslaget om etablering af Frivilligcenter tiltrædes.



Indstilling 13. januar 2025, pkt. 5:

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Ældre- og Omsorgsudvalget indstiller, at beslutningsforslaget
om etablering af Frivilligcenter fortsat tiltrædes, idet mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i
samarbejde med en eller flere civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Socialudvalget tager sagen til efterretning.

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 3:

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Ældre- og Omsorgsudvalget indstiller, at beslutningsforslaget
om etablering af Frivilligcenter fortsat tiltrædes, idet mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i
samarbejde med en eller flere civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Social-, Sundheds- og Arbejdsmarkedsområdet indstiller, at Socialudvalget tager sagen til efterretning.

Beslutning fra Socialudvalget 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 5:

Socialudvalget tog sagen til efterretning.

Beslutning fra Ældre- og Omsorgsudvalget 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 3:

Ældre- og Omsorgsudvalget indstiller, at beslutningsforslaget om etablering af Frivilligcenter fortsat tiltrædes, idet
mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med en eller flere
civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 23:

Ældre- og Omsorgsudvalget indstiller, at beslutningsforslaget om etablering af Frivilligcenter fortsat tiltrædes, idet
mulighederne for etablering af et frivilligcenter på Frederiksberg i samarbejde med en eller flere
civilsamfundsorganisationer er afsøgt.

Socialudvalget tog sagen til efterretning.

Bilag

Bilag 1 - Brev til foreninger

Bilag 2 - Svar fra Røde Kors Hovedstaden

Bilag 3 - Svar fra Ældre Sagen Frederiksberg

Bilag 4 - Ansøgning



Bilag 5a - Samlet budget for Frivilligcenter

Bilag 5b - Budget uden kommunal medfinansiering

Bilag 6 - Følgebrev fra OK Klubben

Bilag 7 - Afslag fra Social- og Boligstyrelsen



Punkt 11: Godkendelse af bevilling vedr. eksternt tilskud fra Social- og
Boligstyrelsen

34.15.05-Ø39-1-24

Resume

Fællesrådgivningen har ansøgt om midler fra Social- og Boligstyrelsens pulje til udvikling og afprøvning af forebyggende
indsatser i form af parrådgivning. Ansøgningen er imødekommet med en samlet bevilling til projektet på 1.626.512 kr.
over 3 år i perioden 01.01.2025 til 31.12.2027. Bevillingen er fordelt næsten ligeligt over de tre år, med mulighed for
genbevilling mellem regnskabsårene svarende til de faktiske afholdte udgifter i projektet. Projektets økonomi har ingen
betydning for kommunens budget i øvrigt.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Børneudvalget indstiller, at der meddeles indtægtsbevilling og udgiftsbevilling på 537 t.kr. i 2025, 531
t.kr. i 2026 og 558 t.kr. i 2027 på Børneudvalgets område til projektet vedr. forebyggende støtteindsats finansieret ved
tilskudsmidler fra Social- og Boligstyrelsen.

Sagsfremstilling

Fællesrådgivningen for Børn og Unge har modtaget et tilskud fra Social og Boligstyrelsens ansøgningspulje
"parrådgivning som forebyggende indsats". Projektperioden er 3 år fra januar 2025 til december 2027.

Indsatsen har til formål at tilbyde forældre rådgivning som en forebyggende indsats, for derigennem at øge børnenes
trivsel. Målgruppen er forældre bosat i Frederiksberg Kommune med børn under 18 år, som oplever psykologiske og/eller
relationelle problemer eksempelvis i form af højt konfliktniveau, uenigheder om opdragelsesstil mv, men hvor der ikke er
truffet endelig beslutning om samlivsbrud eller skilsmisse. Målet er, at forældrene skal opleve et reduceret konfliktniveau
og en bedre evne til at imødegå problemer med forventning om, at dette vil give dem bedre forudsætninger for
efterfølgende, eller sideløbende med, at hjælpe barnet/den unge i bedre trivsel. For de børn/unge, der også har andre
udfordringer, som fører til mistrivsel, er det målet at indsatsen kan bidrage til, at barnet efterfølgende, eller sideløbende
med, kan indgå og modtage støtte eksempelvis i regi af Åbent Tilbud for Mental Sundhed.

Indsatsen indgår i projektperioden i tilbudsviften som en tidlig forebyggende støtteindsats efter §30 i Barnets lov.
Henvisningen til indsatsen kan eksempelvis ske via den Åbne anonyme Rådgivning, som supplement til Åbent Tilbud for
Mental Sundhed eller ved henvisning fra Familieafdelingen, hvis det vurderes, at der ikke er grundlag for mere
indgribende støtte. En indsats efter §30 i Barnets lov kan gives uden at dette forudsætter en åben sag i familieafdelingen.
Det er målet, at 120-140 forældrepar kan modtage støtte i løbet af den treårige projektperiode.

Af tilskudsbrevet fremgår, at der skal indsendes løbende faglig afrapportering den 31. marts hvert år i projektperioden for
det foregående års aktiviteter, og der ligeledes skal indsendes revideret regnskab inkl. revisionsbemærkninger og
revisionsprotokol efter samme tidsfrister som den faglige afrapportering. Aktiviteterne i projektet varetages af
Fællesrådgivningen, og udgifterne til projektrelateret revision afholdes af tilskudsmidlerne. Den sidste afrapportering skal
ske i marts 2028.

Økonomi

Den samlede projektbevilling udgør 1.626.512 kr., der skal godkendes en indtægts- og udgiftsbevilling på beløbet fordelt
over de 3 år projektet løber. Der meddeles indtægtsbevilling og udgiftsbevilling på 537 t.kr. i 2025, 531 t.kr. i 2026 og 558
t.kr. i 2027 på Børneudvalgets område, bevillingen placeres under Fællesrådgivningen. Projektet har ingen
nettoindvirkning på kommunens budget.



Tilskudsgiver er ikke omfattet af reglerne for fondsmoms.

Borgmesterpåtegning

Intet at bemærke

Behandling

Børneudvalget, Magistraten, kommunalbestyrelsen.

Historik

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 1:

Børne- og ungeområdet indstiller, at udvalget indstiller, at der meddeles indtægtsbevilling og udgiftsbevilling på 537 t.kr.
i 2025, 531 t.kr. i 2026 og 558 t.kr. i 2027 på Børneudvalgets område til projektet vedr. forebyggende støtteindsats
finansieret ved tilskudsmidler fra Social- og Boligstyrelsen.

Beslutning fra Børneudvalget 2022-25, 20. januar 2025, pkt. 1:

Børneudvalget indstiller, at der meddeles indtægtsbevilling og udgiftsbevilling på 537 t.kr. i 2025, 531 t.kr. i 2026 og 558
t.kr. i 2027 på Børneudvalgets område til projektet vedr. forebyggende støtteindsats finansieret ved tilskudsmidler fra
Social- og Boligstyrelsen.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 24:

Børneudvalget indstiller, at der meddeles indtægtsbevilling og udgiftsbevilling på 537 t.kr. i 2025, 531 t.kr. i 2026 og 558
t.kr. i 2027 på Børneudvalgets område til projektet vedr. forebyggende støtteindsats finansieret ved tilskudsmidler fra
Social- og Boligstyrelsen.

Bilag

Bevillingsskema

Tilskudsbrev Parrådgivning



Punkt 12: Godkende ny timefordelingsplan for Frederiksberg Kommunes
Skolevæsen

17.00.00-G01-77-24

Resume

Folkeskoleforligskredsen indgik den 19. marts 2024 aftale om folkeskolens kvalitetsprogram "Frihed og fordybelse".
Aftalen består af i alt 33 initiativer, herunder "Frihed til kortere skoledage og afskaffelse af understøttende undervisning
(timebank)" og "Ny timefordelingsplan". Kommunalbestyrelsen skal i den forbindelse tage stilling til skoledagens
længde, og dermed til bevillinger til skolen og de fritidstilbud, eleverne bruger efter skoletid. Der skal derfor besluttes en
ny timefordelingsplan for Frederiksberg Kommunes Skolevæsen, og forvaltningen har udarbejdet tre forskellige modeller
for ny timefordelingsplan. De tre modeller har været sendt i høring hos skolebestyrelserne, Fælles Elevrådet,
Forældrenetværket Frederiksberg og de faglige organisationer FLF, BUPL og LFS. Der redegøres i sagen for de tre
modeller og de modtagne høringssvar.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte Undervisningsudvalgets indstilling.

Indstilling

Undervisningsudvalget indstiller, at:

1. Høringssvarene tages til efterretning
2. Kommunalbestyrelsen beslutter Model 2 for ny timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen.
3. Kommunalbestyrelsen beslutter, at den økonomiske ramme til skolerne beregnes ud fra den nuværende

timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen
4. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der skal prioriteres midler fra timebanken til en øget åbningstid i SFO som følge

af en afkortning af skoledagen
5. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der ikke skal prioriteres midler fra timebanken til kompetenceudvikling i

specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer

Med den valgte model opfordrer udvalget skolerne til at forkorte skoledagen, men fastholder ressourcerne svarende til i
dag.

Sagsfremstilling

Undervisningsudvalget besluttede på mødet den 20. januar 2025 at udsætte sagen efter drøftelse, da udvalget har et ønske
om hhv. at sikre mulighed for kortere skoledage og samtidig at sikre skolerne fuld decentral økonomi til finansiering af
skolernes opgaver i øvrigt.

På baggrund af udvalgets drøftelse indstiller forvaltningen Model 2, da den vil give skolerne mulighed for at planlægge
med et timetal i indskolingen svarende til ministeriets nuværende vejledende timefordelingsplan, således at bl.a.
børnehaveklassens timetal holdes på det nuværende niveau, så børnehaveklasselederstillingen, som også drøftet til budget
2025, stadig er en fuldtidsstilling. Samtidig vil skolerne, jf. bilaget til styrelsesvedtægten, fortsat have mulighed for at
kunne planlægge skoledagen helt ned til de lavere timetal, som der på flere klassetrin følger af ministeriets nye vejledende
timefordelingsplan.

Lokal råderet over ressourcerne:



For at give skolerne det bredest mulige økonomiske handlerum, fastsættes den nuværende ressourcetildeling med
udgangspunkt i den nuværende timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen. På den måde får skolerne
finansiering til både fagopdelt undervisning, timebank og de nye initiativer under kvalitetsprogrammet - uden at midlerne
er reserveret centralt.

Det er hensigten at skabe størst mulig fagligt og økonomisk råderum, og dermed give skolerne videst mulige rammer for
lokal frihed og planlægning - herunder til at afkorte den samlede undervisningstid og dermed skoledagens længde, så den
er kortest mulig. Dog følger det af indstillingspunkt 4, at det besluttes, at der skal prioriteres midler fra timebanken til en
øget åbningstid i SFOén som følge af en afkortning af skoledagen.

Sagsfremstilling fra Undervisningsudvalgets møde den 20. januar 2025, pkt. 3:

Folkeskoleforligskredsen indgik den 19. marts 2024 aftale om folkeskolens kvalitetsprogram "Frihed og fordybelse".
Aftalen består af i alt 33 initiativer, der skal skrue ned for den centrale styring af folkeskolen, så flere beslutninger kan
træffes lokalt. Folkeskolens kvalitetsprogram blev den 12. december 2024 vedtaget af et bredt flertal i Folketinget.

Blandt de initiativer, der gælder fra skoleåret 2025/26, er "Frihed til kortere skoledage og afskaffelse af understøttende
undervisning (timebank)" og "Ny timefordelingsplan". Kommunalbestyrelsen skal i den forbindelse tage stilling til
skoledagens længde, og dermed til bevillinger til skolen og de fritidstilbud, eleverne bruger efter skoletid. Der skal derfor
besluttes en ny timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen, som fastsætter rammen for, hvor mange
undervisningstimer pr. klasse, skolerne skal tildeles til den fagopdelte undervisning på 1.-9. klassetrin, og hvor mange
timer, der skal udmeldes til skolernes timebank. Forvaltningen har udarbejdet tre forskellige modeller for ny
timefordelingsplan, og de tre modeller har været sendt i høring hos skolebestyrelserne, Fælles Elevrådet,
Forældrenetværket Frederiksberg og de faglige organisationer FLF, BUPL og LFS.

På baggrund af høringssvarene og de gældende frihedsgrader for skolerne til at konvertere timer fra fagopdelt
undervisning til timer i timebanken er det samlet set forvaltningens vurdering, at Model 3 vil give skolerne størst mulig
fleksibilitet i deres planlægning, idet de i denne model tildeles flest ressourcer og samtidig har mulighed for at korte
skoledagen ned til ministeriets vejledende timetal, hvis det ønskes. Forvaltningen vil derfor anbefale Model 3.

Udover beslutning om timefordelingsplan kan kommunalbestyrelsen også beslutte at prioritere midler fra timebanken til
øget åbningstid i SFO og til kompetenceudvikling i specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer. Skolerne skal
lokalt beslutte, hvordan timerne i timebanken skal anvendes.

Der vil stadig være et minimumskrav til undervisningstidens samlede længde, som omfatter alt, hvad der indgår i
skoledagen, det vil sige undervisning i fagene, tid til andre aktiviteter og pauser. Det samlede årlige timetal for
indskolingen (bh.klasse – 3. klasse) reduceres med 80 årlige timer fra de nuværende 1110 timer til 1030 timer. For
mellemtrin (4. – 6. klasse) og udskoling (7. – 8. klasse) er det samlede årlige timetal uændret, og er dermed fortsat 1320
timer for mellemtrinnet og 1400 timer for udskolingen.

Den enkelte skole vil fortsat efter indhentet udtalelse fra skolebestyrelsen kunne ansøge om at afkorte skoledagen.
Skoledagen kan afkortes ned til alene at bestå af undervisning i fagene og pauser. Kompetencen til at godkende ansøgning
om afkortning af skoledagen er i Frederiksberg Kommune delegeret til skolechefen. Beslutningen om at afkorte
skoledagen vil fremover kunne træffes for en hel skole ad gangen, og der vil ikke være krav om begrundelser herfor.

Forslag til modeller for ny timefordelingsplan i Frederiksberg kommunes Skolevæsen

Der er som en del af budget 2025 besluttet følgende hensigtserklæring om Bedre mulighed for kortere skoledage:



Intentionerne i den netop besluttede aftale om folkeskolens kvalitetsprogram indeholder ambitioner om større lokal frihed,
herunder fokus på kortere skoledage og anvendelse af skolens timebank. Den ambition deler vi på Frederiksberg.
Partierne ønsker at udnytte de muligheder, der kommer med den nye lovgivning på området, herunder muligheden for at
prioritere timebanken til bl.a. tovoksenordninger, holddannelser, co-teaching og indsatser, der styrker sammenhængen
mellem skoler og fritidstilbud.

I Frederiksberg Kommune har der gennem de seneste mange år været besluttet en timefordelingsplan for Frederiksberg
kommunes Skolevæsen, hvor tildelingen af timer til fagopdelt undervisning på nogle klassetrin har ligget over ministeriets
vejledende timetal. I den nuværende timefordelingsplan i Frederiksberg kommunes Skolevæsen tildeles der således på
1.-3. klassetrin 30 årlige timer til fagopdelt undervisning mere end, hvad der er fastsat i ministeriets vejledende timetal.
Forvaltningen har derfor i forbindelse med Folkeskolens Kvalitetsprogram og den nye timetalsfordeling udarbejdet
følgende tre modeller for ny timefordelings plan i Frederiksberg kommunes Skolevæsen:

Model 1 tager udgangspunkt i ministeriets nye vejledende timetal til fagopdelt undervisning, hvor antallet af timer til
fagopdelt undervisning er reduceret i indskolingen og på mellemtrinnet.

I Model 2 er antallet af timer i børnehaveklassen svarende til antal timer i den nuværende timefordelingsplan i
Frederiksberg kommunes Skolevæsen og antallet af timer til fagopdelt undervisning på 1. og 2. klassetrin er svarende til
ministeriets nuværende timefordelingsplan. På de øvrige klassetrin er timetallet til fagopdelt undervisning svarende til
ministeriets nye vejledende timetal og skoledagens længde er dermed svarende til Model 1.

I Model 3 er antallet af timer i børnehaveklassen, som i Model 2, svarende til antal timer i den nuværende
timefordelingsplan i Frederiksberg kommunes Skolevæsen, og ligeledes er antallet af timer til fagopdelt undervisning på
1.-3. klassetrin svarende til den nuværende timefordelingsplan i Frederiksberg kommunes Skolevæsen, hvor timetallet til
fagopdelt undervisning er 30 årlige timer over ministeriets nuværende vejledende timetal til 1.-3. klassetrin. Model 3 er
dermed den model der svarer til praksis i Frederiksberg Kommune i dag ift. indskolingen. På de øvrige klassetrin er
timetallet til fagopdelt undervisning svarende til ministeriets nye vejledende timetal, og skoledagens længde er dermed
svarende til Model 1.

Det fremgår af Bilag til Styrelsesvedtægt for Frederiksberg kommunes Skolevæsen, at den enkelte skole i forbindelse med
fastsættelse af skolens timefordelingsplan kan vælge at konvertere den fagopdelte undervisning, der ligger over
ministeriets vejledende timetal til understøttende undervisning (nu timebank). Det vil sige, at skolerne ved model 2 og 3
vil have friheden til at afkorte skoledagen ned til ministeriets vejledende timetal, hvis det ønskes.

Tilsvarende fremgår det også af Bilag til Styrelsesvedtægt for Frederiksberg kommunes Skolevæsen, at den enkelte skole,
inden for rammerne af den lønsum, der er til rådighed for hhv. lærere og pædagoger, og i forbindelse med fastsættelse af
skolens timefordelingsplan, kan vælge at konvertere dele af den understøttende undervisning (nu timebank) til fagopdelt
undervisning. Skolerne vil således ved alle tre modeller også have mulighed for at vælge et højere timetal til den
fagopdelte undervisning end det, der fremgår af timefordelingsplanen for Frederiksberg kommunes Skolevæsen, hvis de
kan finde finansiering til det inden for egen ramme.

De tre modeller har været sendt i høring hos skolebestyrelserne, Fælles Elevrådet, Forældrenetværket Frederiksberg og de
faglige organisationer FLF, BUPL og LFS. Høringsparterne er i høringsbrevet blevet bedt om at tage stilling til følgende
spørgsmål:

1. Hvilken af de tre modeller vil I anbefale til kommunalbestyrelsen og hvorfor?



2. Skal kommunalbestyrelsen prioritere midler fra timebanken til øget åbningstid i SFO og/eller til
kompetenceudvikling i specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer?

Høringsbrevet samt notat om Modeller for ny timefordelingsplan og timebanken, hvor de tre modeller er nærmere
beskrevet, er vedlagt som bilag.

Høringssvar

Forvaltningen har modtaget høringssvar fra alle skolerne og fra de faglige organisationer. Høringssvarene samt Oversigt
over høringssvar er vedlagt som bilag.

I forhold til spørgsmål 1 om anbefaling af model er der ikke en entydig anbefaling fra skolebestyrelserne. Høringssvarene
fordeler sig således med tre anbefalinger af Model 1, fire anbefalinger af Model 2, tre anbefalinger af Model 3 og en
enkelt skole, der anbefaler en model, som kombinerer elementer fra modellerne.

De tre skoler, der anbefaler Model 1, Skolen på Duevej, Ny Hollænderskolen og Skolen ved Nordens Plads, begrunder
deres anbefalinger med, at denne model giver de største frihedsgrader og skaber muligheder for at tilpasse skoledagen
efter lokale behov, og at denne model giver større mulighed for at leve op til hensigterne med det nye forlig om færre
fagtimer.

De fire skoler, der anbefaler Model 2, Skolen på La Cours Vej, Søndermarkskolen, Skolen ved Søerne og Tre Falke
Skolen, begrunder deres anbefalinger med, at de ikke ser et behov for at skære i timetallet i børnehaveklassen, og at de ser
Model 2 som et balanceret og fremadrettet forslag, der sikrer størst mulig fleksibilitet i planlægningen og udnyttelsen af
ressourcerne.

De tre skoler, der anbefaler Model 3, Skolen ved Bülowsvej, Skolen på Nyelandsvej og Skolen på Grundtvigsvej,
begrunder deres anbefalinger med, at denne model giver skolerne mulighed for at fastholde den nuværende
timefordelingsplan og dermed skolernes nuværende organisering.

Lindevangskolen anbefaler en model, der kombinerer elementer fra modellerne, således at det nuværende timetal i
børnehaveklassen kan fastholdes og skoledagens længde for 1.-3. klassetrin kan reduceres.

BUPL og LFS anbefaler begge Model 1 med henvisning til, at skoledagen i dag er for lang for de mindste børn.

FLF anbefaler Model 3 ud fra en bekymring om, at lærerfagligheden på skolerne af økonomiske årsager kan blive
uhensigtsmæssigt nedprioriteret ved de to andre modeller.

I forhold til spørgsmål 2 om hvorvidt kommunalbestyrelsen skal prioritere midler fra timebanken til øget åbningstid i SFO
og/eller til kompetenceudvikling i specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer, er der en bred enighed om, at
kommunalbestyrelsen ikke skal prioritere midler til kompetenceudvikling fra timebanken. Forvaltningen vil på den
baggrund anbefale, at kommunalbestyrelsen beslutter, at der ikke skal prioriteres midler fra timebanken til
kompetenceudvikling i specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer. Den enkelte skole vil dog fortsat have
mulighed for at prioritere midler fra timebanken til kompetenceudvikling m.v., hvis det ønskes.



Der er dog ikke samme brede enighed i forhold til spørgsmålet om prioritering af midler fra timebanken til øget
åbningstid i SFO. Størstedelen af skolebestyrelserne, BUPL og LFS giver udtryk for, at det er væsentligt, at der sikres
ressourcer til en øget åbningstid i SFO, således at den nuværende kvalitet i fritidstilbuddene kan bibeholdes. Flere af
skolebestyrelserne anbefaler, at der tilføres nye midler til en øget åbningstid i SFO, således at skolerne ikke skal prioritere
midler fra timebanken til en øget åbningstid i SFO. Forvaltningen bemærker i den forbindelse, at der ikke er ledige midler
inden for den eksisterende ramme til at tilføre midler til en øget åbningstid i SFO som følge af en afkortning af
skoledagen, og forvaltningen vil derfor anbefale, at kommunalbestyrelsen beslutter, at skolerne skal prioritere midler fra
timebanken til øget åbningstid i SFO ved afkortning af skoledagen.

Økonomi

Den lønsum, der meldes ud til skolerne til hhv. lærere og pædagoger, bliver bl.a. beregnet ud fra den fordeling mellem
fagopdelt undervisning og timebank, der bliver besluttet i den nye timefordelingsplan. Timer til fagopdelt undervisning
bliver udmeldt som lærertimer, og timer til timebanken vil blive udmeldt ud fra beslutningen fra budget 2025 om, at timer
til understøttende undervisning på alle klassetrin udmeldes med 1 ugentlig lektion som lærertimer og øvrige timer som
pædagogtimer. Fordelingen af det samlede timetal mellem lærer- og pædagogtimer, og dermed den samlede lønsum, der
meldes ud til skolerne, vil derfor variere i de tre modeller, hvor der vil være færrest fagopdelte undervisningstimer og
dermed lærertimer i Model 1, og flest fagopdelte undervisningstimer og dermed lærertimer i Model 3.

Udgangspunktet for økonomien til initiativerne i Folkeskolens kvalitetsprogram er, at kommunerne bevarer deres
nuværende midler til folkeskoleområdet, og at størstedelen af finansieringen af Folkeskolens Kvalitetsprogram dermed
skal ske inden for den eksisterende ramme i den enkelte kommune. Finansieringen findes hovedsageligt ved afskaffelse af
den understøttende undervisning og nedjustering af antallet af fagtimer. Der er i Aftalen om folkeskolens kvalitetsprogram
afsat et økonomisk løft til kommunerne på 740 mio.kr. årligt varigt (fuldt indfaset). Disse midler vil blive udmøntet som
et øget bloktilskud og skal bl.a. medgå til finansiering af de nye initiativer juniormesterlære og lokale valgfag.

Der forventes således ikke at blive frigjort økonomi ved implementeringen af Folkeskolens kvalitetsprogram i
Frederiksberg Kommune, og beslutning om model for ny timefordelingsplan har derfor alene betydning i forhold til, hvor
stor en del af den eksisterende ramme til folkeskoleområdet, der skal udmøntes til fagopdelt undervisning og timebank.

Forvaltningen forventer at kunne fremlægge en sag om den samlede finansiering af Folkeskolens kvalitetsprogram i
Frederiksberg Kommune i løbet af foråret 2025.

Økonomi

Ingen økonomi som følge af denne sag

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Undervisningsudvalget, Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 3:

Børne- og Ungeområdet indstiller, at Undervisningsudvalget indstiller, at:



1. Høringssvarene tages til efterretning
2. Model 3 for ny timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen godkendes, da Model 3 vil give

skolerne størst mulig fleksibilitet i deres planlægning
3. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der skal prioriteres midler fra timebanken til en øget åbningstid i SFO som følge

af en afkortning af skoledagen
4. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der ikke skal prioriteres midler fra timebanken til kompetenceudvikling i

specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer

Beslutning fra Undervisningsudvalget 2022-25, 20. januar 2025, pkt. 3:

Undervisningsudvalget udsatte sagen efter drøftelse.

Indstilling 27. januar 2025, pkt. 12:

Børne- og Ungeområdet indstiller, at Undervisningsudvalget indstiller, at:

1. Høringssvarene tages til efterretning
2. Kommunalbestyrelsen beslutter Model 2 for ny timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen
3. Kommunalbestyrelsen beslutter, at den økonomiske ramme til skolerne beregnes ud fra den nuværende

timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen
4. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der skal prioriteres midler fra timebanken til en øget åbningstid i SFO som følge

af en afkortning af skoledagen
5. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der ikke skal prioriteres midler fra timebanken til kompetenceudvikling i

specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer

Beslutning fra Undervisningsudvalget 2022-25, 27. januar 2025, pkt. 12:

Undervisningsudvalget indstiller, at:

1. Høringssvarene tages til efterretning
2. Kommunalbestyrelsen beslutter Model 2 for ny timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen.
3. Kommunalbestyrelsen beslutter, at den økonomiske ramme til skolerne beregnes ud fra den nuværende

timefordelingsplan for Frederiksberg kommunes Skolevæsen
4. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der skal prioriteres midler fra timebanken til en øget åbningstid i SFO som følge

af en afkortning af skoledagen
5. Kommunalbestyrelsen beslutter, at der ikke skal prioriteres midler fra timebanken til kompetenceudvikling i

specialpædagogik, klasseledelse mv. og materialer

Med den valgte model opfordrer udvalget skolerne til at forkorte skoledagen, men fastholder ressourcerne svarende til i
dag.

Bilag

Oversigt over høringssvar

Hørringssvar timefordelingsplan TFS

Høringssvar til forslag om ny timefordelingsplan NH

Høringssvar fra Skolen ved Nrodens plads

Høringssvar fra BUPL Hovedstaden ang Timefordelingsplan.docx



Høringsbrev SKB-Duevej 20-12-2024.pdf

Høringssvar timefordelingsplan SVS december 2024

Høringssvar vedr. Timefordelingsplan NY

Høringssvar om ny timefordelingsplan og timebank,FLF.pdf

Høringssvar til timefordelingsplan Søndermarkskolen - januar 2025.docx

Høringssvar Vedr. Timefordelingsplan fra Skolebestyrelsen på Skolen på La Cours vej.docx

Høringsbrev skoletimer - Frederiksberg LFS

Høringssvar til modellen for ny timefordelingsplan og timebanken LI

Grundtvigsvej Høringssvar timeplan 241220.pdf

Høringssvar ift. ny timefordelingsplan dec. 2024 BÜ

Høringsbrev Ny timefordelingsplan

Modeller for ny timefordelingsplan og timebanken



Punkt 13: Forslag til lokalplan 244 for Hotel på Gammel Kongevej 72A-74A

01.02.05-P16-8-24

Resume

Klima-, Plan-, og Boligudvalget skal tage stilling til, om forslag til Lokalplan 244 med tilhørende kommuneplantillæg 9
kan godkendes og sendes i offentlig høring. Lokalplanforslaget omhandler omdannelse fra kontorformål til hotel.
Lokalplanen giver stadig mulighed for at bruge bygningen til kontor- eller serviceformål.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Klima-, Plan- og Boligudvalget indstiller,

1. at forslag til lokalplan 244 og forslag til kommuneplantillæg 9 udsendes i offentlig høring i 8 uger,
2. at der ikke udarbejdes miljøvurdering - og
3. at der afholdes åbent hus-arrangement i høringsfasen.

Sagsfremstilling

Klima-, Plan-, og Boligudvalget besluttede på møde den 3. juni 2024 at igangsætte forslag til lokalplan for omdannelse af
eksisterende kontorformål til hotel. Udkast til lokalplan og tilhørende kommuneplantillæg er vedlagt som bilag 1 og 2.
Lokalplanen har til formål, at muliggøre hotel i det eksisterende byggeri på matriklen, der i dag udelukkende må anvendes
til kontor- og serviceerhverv. Lokalplanen stiller krav om beplantning af træer og buske på terræn samt klatreplanter på
udvalgte facader. Der etableres opholdsarealer i form af en terrasse på bygningens nordlige side til hotellets gæster og en
offentlig tilgængelig tagterrasse imod Gammel Kongevej.

Projektområde og lokalområde
Lokalplanområdet er afgrænset af Schønbergsgade mod vest, Prinsesse Maries Allé mod øst, det almene boligbyggeri
Danmarksgården mod nord og Gammel Kongevej mod Syd. Projektområdet er trukket omtrent 35 meter tilbage fra
Gammel Kongevej. Det vil sige, at der i udviklingen af projektet både skal tages hensyn til handels- og byliv mod
Gammel Kongevej og til behovet for mere ro og fred mod Schønbergsgade og Danmarksgården, hvor der hovedsageligt
er placeret boliger.

Hovedgreb
Det eksisterende byggeri står som en ufærdig, rå betonbygning med en ligeledes ufærdig penthouseetage. Med
lokalplanen skal byggeriet, herunder penthouseetagen fuldføres. Byggeriet får en ny facadebeklædning bestående af
keramiske facadeelementer i en varm rødbrun nuance. Ud imod Gammel Kongevej etableres hotellets hovedindgang i
form af en pergola med glasfacader, der delvist begrønnes med klatreplanter. I stueetagen skal der være lobby og en
offentligt tilgængelig bar samt morgenmadsrestaurant for hotellets gæster. Imod Schønbergsgade plantes der fire træer og
klatreplanter op ad bygningens facade. Disse grønne elementer markerer overgangen til det rolige boligområde.

På bygningens nordlige side etableres en gårdhave. Her skal være hhv. cykelparkering, et skur til affaldshåndtering, en
terrasse til hotellets gæster, og der plantes buske, træer, stauder og græsser. I forbindelse med gårdhaven opføres der en
mindre tilbygning til hotellet i form af en vinterhave. Denne opføres både for, at gæsterne kan få glæde af gårdhaven hele
året rundt, men også for at mindske udendørsarealet, hvor gæsterne kan befinde sig og dermed mindske risikoen for
støjgener i forhold til naboerne.

Arkitektur



Facaden består som nævnt af keramiske elementer med et bølget relief og let glans i en rødbrun farve. Facadematerialet er
valgt, da det først og fremmest er et materiale i høj kvalitet, og fordi det patinerer smukt. Bygningens facader er udformet
således, at de passer til den omkringliggende arkitektur. Der er eksempelvis taget hensyn til, at der mod det indre gårdrum
ikke er store glaspartier for at mindske indbliksgener. Mod Gammel Kongevej er facaden designet, så bygningen fremstår
som et mindre, afsluttet byhus med lodrette linjer, der passer til de omkringliggende bygninger. Penthousen beklædes med
samme bølgede keramiske elementer, men i en lysere tone. På gavle og i stueetagen mod det indre gårdrum vil facaden
bestå af keramiske elementer i samme rødbrune farve, men i en mat tone og uden den bølgede form. Der er generelt
indtænkt, at facaden flere steder begrønnes med klatreplanter og plantekasser, så det grønne bliver en integreret del af
arkitekturen. Vinduer og profiler udføres i aluminium, der skal have samme farve som penthousen. Vinduespartierne vil
have lidt struktur og små detaljer, så facaden fremstår mere "levende". Teknikken på toppen af penthouseetagen integreres
i bygningens arkitektur.

Opholdsarealer
Opholdsarealerne består af tagterrassen imod Gammel Kongevej og gårdhaven på den nordlige side af hotellet.
Tagterrassen er offentligt tilgængelig fra hotellets lobby. Tagterrassen skal beplantes med stauder, græsser, og der skal
være klatreplanter på facaden. Gårdhaven er udelukkende til hotellets gæster og består af en terrasse belagt med lyse
teglklinker og beplantning.

Trafik og parkering
Hotellet kommer næsten ikke til at påvirke den eksisterende trafik. Det er ikke bygherres tanke, at der bliver
konferencefaciliteter, hvilket betyder, at der skal ikke etableres parkering til busser eller til mange dagsbesøgende. Der
stilles derfor krav om 25 bilparkeringspladser, hvilket matcher kravet for hotellet ved Værnedamsvej (lokalplan 224) i
samme område af byen. Ejer råder aktuelt over en række parkeringspladser nord for bygningen på baggrund af tidligere
aftaler med naboen Lejrbo, Danmarksgården. Der skal derfor ikke anlægges nye bilparkeringspladser i forbindelse med
lokalplanen. I gårdhaven nord for hotellet anlægges der 57 nye cykelparkeringspladser.

Én eksisterende offentlig bilparkeringsplads ud til hovedindgangen imod Gammel Kongevej vil blive omlagt i dagtimerne
til en afsætningsplads. Det gøres med formålet om, at den kan anvendes til taxakørsel. Bilparkeringspladsen bliver ikke
nedlagt og vil agere ”almindelig” parkeringsplads i aften- og nattetimerne. Dermed vil det være begrænset, hvor meget
øget trafik, der kommer op ad Schønbergsgade. Pladsen er udenfor lokalplanområdet, og der er indgået aftale med
Frederiksberg Kommune om løsningen.

Biofaktor og begrønning
Lokalplanområdet har i dag et bevaringsværdigt træ. Dette udpeges i lokalplanen som bevaringsværdigt. Projektområdet
har i dag en biofaktor på 0,11. Med forslagene til beplantning på facade, terræn og på tagterrassen får det nye
lokalplanområde en fremtidig biofaktor på 0,75.

Skyggeforhold
Der er til lokalplanforslaget udarbejdet skyggediagrammer. Disse viser, at skyggegener til naboer er meget begrænset. Der
kommer en smule mere skygge mod nord, når penthousen færdiggøres.

Borgerinddragelse

Der har løbende været dialog imellem bygherre og naboer. Bygherre har blandt andet afholdt møde for naboer i
forbindelse med de indledende faser af projektet. Forvaltningen foreslår, at der i høringsperioden afholdes et åbent hus-
arrangement, hvor borgere og andre interessenter får mulighed for at tilkendegive deres holdning til projektet.

Planforhold
Området er omfattet af lokalplan 140. Denne vil blive aflyst med nærværende lokalplan. Området er i Kommuneplan



2021 udlagt til blandede byfunktioner med en maksimal bebyggelsesprocent på 150 og et maksimalt etageantal på 6.
Nærværende projekt har en bebyggelsesprocent på 243 og et etageantal på 7, hvorfor det kræver kommuneplantillæg.

En del af bygningens facade vil gå ca. 40 cm over naboens matrikel imod det indre gårdareal. Der udarbejdes en aftale
med ejer af nabomatriklen om, at bygherre må overskride matrikelgrænsen. Denne aftale tinglyses. Bebyggelsesprocenten
er i lokalplanforslaget blevet øget i forhold til startredegørelsen fra 230 % til 242 %. Det skyldes hovedsageligt
brandtrapper, der skal dækkes ind og derfor nu tæller med i bebyggelsesprocenten. Den eneste reelle øgning af
bygningsmassen er tilbygningen imod gårdhaven, der opføres for at imødekomme potentielle støjgener.

Højden på teknikafskærmningen hæves med 30 cm i forhold til redegørelsen. Det skyldes, at teknikken fylder mere end
først antaget. Af æstetiske årsager hæves murkronen ligeledes med 30 cm.

Miljøvurdering
Forvaltningen har foretaget en miljøscreening af lokalplanforslagets forventede miljøpåvirkninger i henhold til Lov om
Miljøvurdering af planer og programmer og af konkrete projekter. Miljøvurderingen er vedlagt jf. bilag 3. Forvaltningen
vurderer, at lokalplanforslaget ikke vil medføre væsentlige miljøpåvirkninger af omgivelserne. Derfor indstiller
forvaltningen, at der ikke foretages miljøvurdering af planen.

By-, Kultur-, og Miljøområdets vurdering
By-, Kultur-, og Miljøområdet vurderer, at projektforslaget samlet set giver et arkitektonisk løft til hele området. Træerne
imod Schønbergsgade, beplantningen imod Danmarksgården og klatreplanterne på facaderne understøtter samlet
visionerne om at begrønne byen. Forvaltningen vurderer, at hotelfunktionen passer til området, der både er stationsnært og
centralt placeret. Slutteligt vurderer forvaltningen, at projektet er udformet på en måde, der tager hensyn til naboer.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Klima-, Plan-, og Boligudvalget, Magistraten, Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 2:

Forvaltningen indstiller,

1. at forslag til lokalplan 244 og forslag til kommuneplantillæg 9 udsendes i offentlig høring i 8 uger,
2. at der ikke udarbejdes miljøvurdering - og
3. at der afholdes åbent hus-arrangement i høringsfasen.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 25:

Klima-, Plan- og Boligudvalget indstiller,

1. at forslag til lokalplan 244 og forslag til kommuneplantillæg 9 udsendes i offentlig høring i 8 uger,
2. at der ikke udarbejdes miljøvurdering - og
3. at der afholdes åbent hus-arrangement i høringsfasen.

Bilag



Bilag 1 - Udkast til lokalplanforslag_LP244_Hotel på Gammel Kongevej 72D - 74A

Bilag 2 - Forslag til Kommuneplantillæg nr. 9

Bilag 3 - Miljøscreening LP 244 og KPT 9 Hotel Gammel Kongevej



Punkt 14: Anlægsbevilling og disponering af pulje til bynatur og
biodiversitet og pulje til flere træer 2025

04.01.00-G01-541-24

Resume

Der er i budgettet afsat 2 mio. kr. i en pulje til at øget bynatur og biodiversitet på Frederiksberg. Med sagen forelægges et
forslag til disponering af midlerne. Der foreslås projekter for 2,6 mio. kr. til udvalgets prioritering. Der søges samtidig om
anlægsbevilling på 385.000 kr. fra puljen til flere træer og disponering af 35 træer. Sagen forelægges til udvalgets
beslutning.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 2 mio. kr. til realisering af kommunens strategi for bynatur og biodiversitet i
2025 finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i 2025,

2. at der meddeles anlægsbevilling til pulje til flere træer på 385.000 kr. finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i
2025, og disponering af 35 træer - og

3. at puljemidlerne på 2 mio. kr. disponeres i henhold til udvalget prioritering af de i sagen beskrevne indsatser
inklusive 180.000 kr. afsat til afledt drift.

Sagsfremstilling

Med vedtagelsen af Budget 2025 er der afsat 2 mio. kr. årligt i perioden 2025-2026 med henblik på at øge mængden af
bynatur og fremme biodiversiteten i byen. I budgetforliget står: ”Puljen til bynatur og biodiversitet løftes med 0,5 mio. kr.
i 2025 og i 2026. Det er udvalget, der udmønter puljen, som bl.a. skal sikre, at hård belægning erstattes med grøn, at
midterrabatter, træøer og lignende begrønnes, at der sker begrønning generelt, og at der opføres flere insekthoteller. Blå
elementer skal også indtænkes. Partierne ønsker også, at begrønning ved Forum prioriteres fra puljen.”

Miljø- og Trafikudvalget har den 23. september 2024 også bedt forvaltningen om at se på mulighederne for at udvide den
planlagte miyawakiskov ved Søndre Fasanvej 34-36.

Herudover er der afsat 2 mio. kr. til flere træer i 2025 og 2026. I budgetforliget står der: "Der afsættes yderligere 1,0 mio.
kr. årligt i 2025 og i 2026 til anlæg af flere træer, så den samlede pulje nu udgør 2,0 mio. kr. Det giver mulighed for at
plante op til 150 nye træer alt efter placering og størrelse - herunder også frugt- og bælgtræer."

I 2021 fik Frederiksberg Kommune udarbejdet en rapport over biodiversitetspotentialer i kommunen. Denne rapport er
siden suppleret med blandt andet arbejdet med Frederiksbergs grønne strukturer i forslaget til kommuneplanen. De
foreslåede projekter for 2025 er udvalgt med afsæt i disse arbejder samt i Frederiksberg Kommunes strategi for Bynatur
og Biodiversitet. Der følger her forslag til projekter, som overstiger puljens midler. Derfor skal udvalget prioritere, hvilke
projekter som skal udføres i 2025.

Som kvalitetssikring af de forslåede projekter, vil der, hvor det er muligt, og det giver mening, blive udregnet biofaktor
for det eksisterende område og for biofaktoren, som realiseres ved forslaget. Biofaktormåling er et effektivt mål for
mængden af det grønne samt CO2-optaget, men siger ikke noget om kvaliteten af beplantningen og landskabet. Derfor
suppleres udregning af biofaktor med en nyudviklet metode til måling af kvaliteten af bynaturen. Denne metode hedder



'Registrering af indikatorer for biodiversitet i byer'. Biofaktor og måling af indikatorer for biodiversitet for de konkrete
projekter vil fremgå af Årsrapport for Bynatur og Biodiversitet.

Udmøntning af pulje til bynatur og biodiversitet

Med disponeringen forelægges en række projekter, som udvalget kan vælge mellem. Rækkefølgen af de foreslåede
projekter er oplistet i prioriteret rækkefølge ud fra forvaltningens vurdering af, hvor bynaturen og biodiversiteten løftes
mest. Forvaltningen foreslår indledningsvist, at der prioriteres midler fra puljen til en student, til gadehaverne samt
projektering af puljen.

Det anbefales ligeledes, at der afsættes midler til monitorering af biodiveristet og formidling om biodiversitet og bynatur.
Det bemærkes, at disponeringsforslaget blev forelagt Det Grønne Råd den 2. december 2024. Rådet anbefalede, at
indsatserne særligt styrkes i de allerede større grønne områder og i Flintholm, men at der også ses på de grønne korridorer.
Hertil bemærker forvaltningen at der løbende arbejdes på at udvikle de grønne områder, når det er muligt. F.eks. er det
planen at 1-2 af de miyawakiskove samt en del af de nye træer, der er afsat midler til i Budget 2025, kan etableres og
plantes i eksisterende grønne områder.

I Budget 2025 er der lagt vægt på at øge mængden af bynatur, idet hård belægning og grå flader begrønnes. Dette er der
taget højde for i forvaltningens disponeringsforslag af puljemidlerne nedenfor. Se også oversigt i bilag 1.

Hvad angår puljen til nye træer på samlet 2 mio. kr., er der i sagen foreslået disponering af 385 t. kr. Forvaltningen vil
vende tilbage til udvalget med en sag vedrørende den øvrige disponering af den resterende del af puljen til nye træer.

Blomsterløg

Der lægges blomsterløg i alle de projekter, hvor det er muligt. Der er derfor afsat midler til løg i de enkelte projekter.

Monitorering af biodiversitet

Udover de målinger, som forvaltningen selv kan forestå, vil forvaltningen gerne fortsætte arbejdet med at måle mængden
af bestøvere (vilde bier og svirrefluer) og biller (løbebiller, snudebiller og bladbiller) på kommende projektområder og
omlagte arealer. Forvaltningen foreslår, at der afsættes midler til følgende målinger:

Måling af bestøvere på Egernvej
Måling af bestøvere og biller på Troels Lunds Vej
Undersøgelse af effekten af tiltag rettet mod byens fugleliv, herunder om opsatte fuglekasser er beboede

Pris: 100.000 kr.

Formidling om biodiversitet og bynatur

Formidling om biodiversitet og bynatur udgør en hjørnesten i realiseringen af Strategien for Bynatur og Biodiversitet.
Forvaltningen foreslår, at der fortsat afsættes midler til dette formål. I 2025 lanceres pjecer om, hvordan biodiversiteten
kan øges hos institutioner og i boligforeninger. Pjecerne lanceres ved offentlige informationsmøder. Herudover vil
forvaltningen afholde et informationsmøde om, hvordan vi sammen kan fremme biodiversiteten på Frederiksberg, hvor
blandt andet Frederiksberg Kommunes fokusarter vil introduceres. Dette vil ske på et borgermøde i lighed med sidste år.

Pris: 100.000 kr.



Danas Plads

På Danas Plads er der nedtaget et busstoppested i forbindelse med nedlæggelsen af linje 37. Der er allerede besluttet og
disponeret midler til, at der på vejbanen etableres tre til fire nye parkeringspladser samt et areal reserveret til
udlejningsløbehjul. Ved at flytte arealet reserveret til løbehjul, bliver der plads til at udvide det levende hegn, som
omkranser legepladsen bagved. Forvaltningen foreslår, at hegnet flyttes på strækningen, så det flugter med de resterende
hegn, og at der på den vundne plads indplantes blomstrende buske. Herved vil biofaktoren for området stige fra 0,4 til 0,9.

Anlæg og etableringspleje: 100.000 kr.

Forum Metrostation

Som ønsket i budget 2025 foreslår forvaltningen, at der afsættes midler til begrønning af Forum Metrostation.
Forvaltningen har været i kontakt med Metroselskabet for at afklare, hvilken type begrønning der kan etableres. På
baggrund af denne dialog, foreslår Forvaltningen, at Tine Brylds Plads begrønnes med to til seks træer og stauder i
krukker som dem, der er opstillet foran Frederiksberg Centret. Der plantes to til seks nye træer som en del af projektet, der
kan afholdes af træpuljen. Herved vil biofaktoren for området stige fra 0,4 til 0,8.

Der henvises også til sag på Miljø- og Trafikudvalgets møde 13. januar 2025: 'Forslag til beslutning om fornyelse af
byrummet ved Forum-metrostation/Tine Brylds Plads til en tryg og grøn plads'.

Anlæg og etableringspleje: 150.000 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 66.000 kr. fra træpuljen.

Troels Lunds Vej del 2

I 2024 blev det første stykke af midterrabatten på Troels Lunds Vej omlagt for at styrke biodiversiteten i området.
Forvaltningen foreslår, at motivet, med små høje og lavninger, beplantet med insektvenlige stauder og blomstrende buske
fortsættes ved at omlægge den sidste del af rabatten. Omlægningen vil fuldende den grønne akse, som går fra parken på
Borgmester Godskesens Plads til Ingeborggården og vil koble sig på den grønne forbindelse langs baneterrænet, som er
skitseret i kommuneplanen. Her vil der også blive opsat et par fuglebade som blåt element. Der plantes fem nye træer som
en del af projektet, der kan afholdes af træpuljen. Herved vil biofaktoren for området stige fra 1,2 til 2.

Anlæg og etableringspleje: 300.000 kr. fra bynatur og biodiversitetspuljen og 55.000 kr. fra træpuljen.

Dirch Passers Allé

Træbedene langs Dirch Passers Allé begrønnes med bivenlige stauder. Herved vil Dirch Passers Allé bidrage til den
grønne korridor, som går fra Grøndalsengen, gennem Grøndalen, over det grønne landskab ved KU.BE og som munder ud
i Finsensvej. Der plantes seks nye træer som en del af projektet, der kan afholdes af træpuljen. Herved vil biofaktoren for
området stige fra 0,6 til 1,2.

Anlæg og etableringspleje: 250.000 fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 66.000 kr. fra træpuljen.

Søfronten

Forvaltningen foreslår, at lavningen til håndtering af regnvand ved søfronten markeres med en mere vild beplantning
inspireret af åløb. Herved vil lavningens formål blive tydeliggjort for brugere af parken samtidigt med, at biodiversiteten i
området fremmes. Yderligere kan en del af græsplænen, mod bøgepurren i den østlige del af parken, omlægges til
skovbundsbeplantning. Således kan der skabes bedre forhold for områdets dyreliv samt gøre det mindre oplagt at



overnatte i området. Forvaltningen foreslår også, at der opsættes flere kvashegn i området, og at disse suppleres af
skærmende beplantninger. Der plantes som minimum 5 træer som del af projektet, der afholdes af træpuljen. Herved vil
kvaliteten af bynaturen øges, men da biofaktoren i forvejen er høj, vil denne ikke ændres meget.

Anlæg og etableringspleje: 250.000 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 55.000 kr. fra træpuljen.

Grøndalsengen

Der afsættes midler til at understøtte indsatser i den kommende udviklingsplan for Grøndalsengen, som skal fremme
parkens biodiversitet og skabe mere bynatur. Herved vil kvaliteten af bynaturen øges, men da biofaktoren i forvejen er
høj, vil denne ikke ændres meget

Anlæg og etableringspleje: 200.000 kr.

Roskildevej langs Zoologisk Have

De grusbelagte træbede på Roskildevej langs Zoologisk Have begrønnes med bivenlige stauder, så de knytter sig stærkere
til de grønne arealer på den anden side af vejen ved Søndermarken. Hermed hægter denne side af Roskildevej sig sammen
med den grønne rabat, som går langs Roskildevej. Herved vil biofaktoren for området stige fra 0,8 til 1,4.

Anlæg og etableringspleje: 250.000 kr.

Hjørnet af Tesdorpfsvej og Godthåbsvej

På hjørnet, hvor Tesdorpfsvej møder Godthåbsvej, er der i dag en stor belagt flade og en bænk. Forvaltningen foreslår, at
den asfalteret flade brydes op, så der kan etableres et grønt gadehjørne samt plantes et egetræ, som et vejtræ, langs
Godthåbsvej. Vejtræet kan afholdes af træpuljen. Herved vil biofaktoren for området stige fra 0 til 1,5.

Anlæg og etableringspleje: 120.000 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 11.000 kr. fra træpuljen.

Lauritz Sørensens Vej

Den udtjente græsplæne i rabatten ud for indgangen til Solbjerg Have nær metrolinjen omlægges til en mere varieret og
blomstrende engbeplantning. Træerne på området bevares, og de to birketræer, som er udfordrede, bevares som
trætorsoer, hvis det er muligt. Alternativt bliver de udlagt som fritlæggende stammer til glæde for insekter. Der indplantes
hjemmehørende, hvidblomstrende bærsættende træer og enkelte træer med længere levetid. Forvaltningen forventer at
kunne øge områdets totale mængde af træer med 10, der kan afholdes af træpuljen. Der opsættes en bænk, hvorfra det
renoverede anlæg kan nydes. Her vil der blive opsat to fuglebade som blåt element. Herved vil biofaktoren for området
stige fra 1,4 til 2.

Anlæg og etableringspleje: 150.000 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 110.000 kr. fra træpuljen.

Byhaven, Fuglebakkevej

Øst for den borgerdrevne have Byhaven ligger et grønt område med et stort biologisk potentiale. Forvaltningen foreslår, at
der her laves en målrettet indsats for områdets dyre-og planteliv. Forvaltningen vil undersøge, hvordan kvaliteten af
naturen i og omkring den eksisterende grøft kan løftes. Herudover skal projektet skabe bedre forudsætninger for områdets
fugleliv, bl.a. ved at opsætte nye redekasser. Herved vil kvaliteten af bynaturen øges, men da biofaktoren i forvejen er høj,
vil denne ikke ændres meget. Udviklingsplanen for Fuglebakkevej 94 berører ikke disse planer.



Anlæg og etableringspleje: 150.000 kr.

H.C. Ørsteds Vej og Steenwinkelsvej

På hjørnet af H.C. Ørsteds Vej og Steenwinkelsvej er der i dag en stor asfaltbelagt flade omkring et stort poppeltræ.
Forvaltningen foreslår, at en del af hjørnet omlægges til grønt gadehjørne i stil med de hjørner, som tidligere er etableret
på Steen Blichers Vej og Fuglevangsvej. Som en del af omlægningen vil der blive opsat en bænk, hvorfra man kan nyde
det grønne gadehjørne. Her vil der blive opsat et fuglebad som blåt element. Forvaltningen har dog også modtaget en
henvendelse fra ejerforeningen, der gerne vil etablere en grøn forhave. I fald udvalget i en kommende sag tager stilling til
dette ønske, vil projektet blive samtænkt med den grønne forhave. Der plantes 2 nye træer som en del af projektet, der kan
afholdes af træpuljen. Herved vil biofaktoren for området stige fra 0,76 til 1,4.

Anlæg og etableringspleje: 175.00 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen og 22.000 kr. fra træpuljen.

Udvide miyawakiskov ved Søndre Fasanvej 34-36

Forvaltningen har set på mulighederne for at udvide miyawakiskoven ved Søndre Fasanvej 34-36 som drøftet på Miljø-
og Trafikudvalgets møde den 23. september 2024. Mulighederne for udvidelse er sammenholdt med udviklingsplanen for
Solbjerg Parkkirkegård. Ved udvidelse af miyawakiskoven vil det ikke være muligt at etablere det indgangsparti, der er
skitseret i udviklingsplanen, og som er et væsentligt greb i denne plan.

Derudover bemærkes, at skoven allerede er udvidet væsentligt, først fra 50 m2 til 54 m2 og herefter fra 54 m2 til 100 m2.

Hvis der ønskes etablering af yderligere miyawakiskov på området, anbefales det i stedet, at denne etableres
miyawakiskov på en del af arealet, hvor der i dag er nyttehaver - og i en størrelse på 10 til 20 m2. I fald skal der findes en
alternativ placering af nyttehaverne, eller disse skal placeres tættere på hinanden, end det er tilfældet i dag.

Anlæg og etableringspleje: 60.000 kr. fra bynatur- og biodiversitetspuljen, inklusiv flytning af nyttehaver.

Det bemærkes endeligt, at der er budgetlagt yderligere fem miyawakiskove i løbet af 2025, og at der samtidig er meget få
erfaringer med miyawakiskove i en dansk kontekst. Det kunne derfor overvejes, at udskyde en yderligere udvidelse af
miyawakiskoven ved Søndre Fasanvej, til der er er opnået flere erfaringer hermed.

Ved Gammel Kongevej 74 er der gang i en større renovering af et hotel. Når denne renovering er afsluttet, formentlig om
nogle år, vil det være oplagt at begrønne arealet foran hotellet, eventuelt ved plantning
af et træ.

Forvaltningens vurdering

Forvaltningen vurderer, at ovenstående projekter vil fremme biodiversiteten og bynaturen på Frederiksberg, og at de i
budgettet afsatte midler til formålet er prioriteret på en måde, hvor de kommer både dyrelivet og byens borgere til gavn.
Projekterne er både geografisk og temamæssigt spredt, så indsatsen for at øge biodiversiteten og bynaturen varieres og
kan inspirere flere til at støtte op om kommunens arbejde med, at hver m2 tæller.



Økonomi

Såfremt indstillingen tiltrædes, anlægsbevilges 2 mio. kr. vedrørende puljen til bynatur og biodiversitet finansieret af
rådighedsbeløbet for 2025. Disse midler disponeres på baggrund af udvalgets prioritering af indsatser, idet der dermed
skal fravælges 645 t. kr. i tabellen nedenfor. Rækkefølgen af de foreslåede projekter i tabellen nedenfor er oplistet i
prioriteret rækkefølge ud fra forvaltningens vurdering af, hvor bynaturen og biodiversiteten løftes mest. Det anbefales
ligeledes, at der afsættes midler til monitorering af biodiveristet og formidling om biodiversitet og bynatur.

Der disponeres desuden 180.000 kr. af allerede afsatte midler til afledt drift.

Endelig disponeres 385 t. kr. vedrørende træpuljen.

Projekter Anlægssum,
bynatur og
biodiversitet

Træpulje Afledt drift,
bynatur og
biodiversitet

Summeret

Studentermedhjælp til
gadehaver

150.000 150.000

Projektering 7 % af
anlægssum

140.000 0 290.000

Monitorering af
biodiversitet

100.000 0 390.000

Formidling om
biodiversitet og bynatur

100.000 490.000

Danas Plads 100.000 5.000 590.000

Forum Metrostation 150.000 66.000 10.000 740.000

Troels Lunds Vej del 2 300.000 55.000 20.000 1.040.000

Dirch Passers Allé 250.000 66.000 25.000 1.290.000

Søfronten 250.000 55.000 20.000 1.540.000

Grøndalsengen 200.000 15.000 1.740.000

Roskildevej langs
Zoologisk Have

250.000 25.000 1.990.000

Tesdorpfsvej ved
Godthåbsvej

120.000 11.000 10.000 2.110.000

Lauritz Sørensens Vej 150.000 110.000 15.000 2.260.000

Byhaven 150.000 10.000 2.410.000

H.C. Ørsteds Vej ved
Steenwinkelsvej

175.000 22.000 15.000 2.585.000

Miyawakiskov 60.000 10.000 2.645.000

I alt 2.645.000 385.000 180.000



Borgmesterpåtegning

Intet at bemærke

Behandling

Miljø- og Trafikudvalget, Magistraten, Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 2:

Forvaltningen indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 2 mio. kr. til realisering af kommunens strategi for bynatur og biodiversitet i
2025 finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i 2025,

2. at der meddeles anlægsbevilling til pulje til flere træer på 385.000 kr. finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i
2025, og disponering af 35 træer - og

3. at puljemidlerne på 2 mio. kr. disponeres i henhold til udvalget prioritering af de i sagen beskrevne indsatser
inklusive 180.000 kr. afsat til afledt drift.

Beslutning fra Miljø- og Trafikudvalget 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 2:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 2 mio. kr. til realisering af kommunens strategi for bynatur og biodiversitet i
2025 finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i 2025,

2. at der meddeles anlægsbevilling til pulje til flere træer på 385.000 kr. finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i
2025, og disponering af 35 træer - og

3. at puljemidlerne på 2 mio. kr. disponeres i henhold til udvalget prioritering af de i sagen beskrevne indsatser
inklusive 180.000 kr. afsat til afledt drift.

I forhold til de i sagen beskrevne projekter valgte udvalget ikke at gennemføre:

- Roskildevej langs Zoologisk Have

- Udvidelse af Miyawakiskov ved Sdr. Fasanvej

- Søfronten

- Danas Plads

Udover besluttede udvalget at løfte begrønningen af Forum med 25.000 kr.

Udvalget valgte derudover at bibeholde bevillingerne fra træpuljen, således antallet af træer øges i de valgte projekter, fx
på Lauritz Sørensens Vej.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 28:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,



1. at der meddeles anlægsbevilling på 2 mio. kr. til realisering af kommunens strategi for bynatur og biodiversitet i
2025 finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i 2025,

2. at der meddeles anlægsbevilling til pulje til flere træer på 385.000 kr. finansieret af det afsatte rådighedsbeløb i
2025, og disponering af 35 træer - og

3. at puljemidlerne på 2 mio. kr. disponeres i henhold til udvalget prioritering af de i sagen beskrevne indsatser
inklusive 180.000 kr. afsat til afledt drift.

I forhold til de i sagen beskrevne projekter valgte udvalget ikke at gennemføre:

- Roskildevej langs Zoologisk Have

- Udvidelse af Miyawakiskov ved Sdr. Fasanvej

- Søfronten

- Danas Plads

Derudover besluttede Miljø- og Trafikudvalget at løfte begrønningen af Forum med 25.000 kr.

Miljø- og Trafikudvalget valgte derudover at bibeholde bevillingerne fra træpuljen, således antallet af træer øges i de
valgte projekter, fx på Lauritz Sørensens Vej.

Bilag

Bilag 1 - Kort over forslåede projekter 2025 - Bynatur og biodiversitet

bevillingsskema - AMT2508

bevillingsskema - amt232101



Punkt 15: Forslag til fredning af Solbjerg Parkkirkegård

04.00.00-G01-32-24

Resume

I forbindelse med vedtagelse af budget 2024 blev partierne enige om, at der skal arbejdes for en fredning af Solbjerg
Parkkirkegård. Den færdige udviklingsplan for kirkegården blev vedtaget den 30. oktober 2023. I samarbejde med
Danmarks Naturfredningsforening og Foreningen for Bygnings- og Landskabskultur på Frederiksberg har forvaltningen
udarbejdet et fredningsforslag for Solbjerg Parkkirkegård. Fredningsforslaget forelægges til udvalgets beslutning.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at fredningsforslaget for Solbjerg Parkkirkegård godkendes,
2. at DN og FBLF godkendes som medunderskrivere - og
3. at planen for den videre proces godkendes.

Sagsfremstilling

Frederiksbergs DNA er de grønne områder, der giver den unikke følelse af, at man er tæt på byen men aldrig langt fra
naturen. Det er derfor vigtigt at værne om de grønne områder, vores natur og rekreative områder samt ikke mindst de
kulturhistoriske værdier, der eksisterer på kirkegården. På den baggrund tiltrådte Miljø- og Trafikudvalget den 25.
september 2023 et beslutningsforslag fra kommunalbestyrelsesmedlem Anders Storgaard, rådmand Nikolaj Bøgh,
kommunalbestyrelsesmedlem Carina Høedt og rådmand Helle Sjelle om at frede Solbjerg Parkkirkegård.

Ved vedtagelsen af budget 2024 blev partierne enige om, at der skal arbejdes videre med at undersøge mulighederne for
en fredning af Solbjerg Parkkirkegård, og i efteråret 2023 blev den færdige udviklingsplan for kirkegården vedtaget. I
samarbejde med Danmarks Naturfredningsforening og Foreningen for Bygnings- og Landskabskultur på Frederiksberg
har forvaltningen udarbejdet et fredningsforslag for Solbjerg Parkkirkegård. Fredningsforslaget forelægges til udvalgets
beslutning.

Udstrækningen af den foreslåede landskabs- og naturfredning svarer i store træk til det foreslåede område i det tiltrådte
beslutningsforslag fra 25. september 2023. Fredningsforslaget er vedlagt jf. bilag 1 samt kortbilag 1. Endvidere vedlægges
udviklingsplanen for Solbjerg Parkkirkegård jf. bilag 2.

Forvaltningen anbefaler, at der i første omgang kun søges fredning af det kommunalt ejede areal. Da det skraverede areal
på kortbilag 1 pt. ikke er kommunalt ejet, vil en fredning af arealet udløse en erstatning, der vil påføre kommunen en
udgift. Forvaltningen vil arbejde for, at der ved et evt. senere mageskifte mellem det private areal (skraveret på kortbilag
1) og det mindre kommunale areal nord for matrikel 4ck og 4ci søges om udvidelse af det fredede areal. Siden
beslutningen om linjeføringen fra Budget 2024 har der været dialog med ejerne af de private arealer, men der udestår en
afklaring af et eventuelt mageskifte.

Fredningsforslaget er en landskabs- og naturfredning, der afgøres af Fredningsnævnet. I forslaget beskrives mulighed for
en eventuel istandsættelse/ til- eller ombygning af Den Gule Gård og på materialepladsen vest for Den Gule Gård, såfremt
det sikrer en optimal kirkegårdsdrift eller der ønskes en anden anvendelse samt istandsættelse af Kapellet, hvis det er
anført i udviklings- og plejeplanen. Et hvert byggeri skal i ovenstående tilfælde ske på ikke begrønnede arealer. De to
bygninger vil eventuelt kunne ændre formål, så længe det er til gavn for almenhedens interesser. Der er forbindelse til



Den Gule Gård via servicevejen, der løber med indkørsel fra Roskildevej og Søndre Fasanvej. Kørevej til samt den Den
Gule Gård er under udmatrikulering, så det i fremtiden vil udgøre sin egen matrikel.

Forvaltningen har været i dialog med Danmarks Naturfredningsforening og Foreningen for Bygnings- og Landskabskultur
på Frederiksberg om udarbejdelse af et udkast til landskabs- og naturfredning, idet begge foreninger i forbindelse med
høring omkring udviklingsplanen for Solbjerg parkkirkegård tilkendegav tanker om en fredning. Det foreslås derfor at
rejse fredningsforslaget i samarbejde med disse to foreninger, der begge har vist interesse for at bakke op om fredningen.

I forbindelse med budget 2025 blev det præciseret, at partierne ønsker, at aftalen om at udvikle Solbjerg Parkkirkegård til
en endnu grønnere oase i byen realiseres endnu hurtigere til gavn for borgere, planter og dyreliv. Realiseringen vil
derudover bidrage til at styrke den stærke grønne akse omkring Frederiksberg Have, Søndermarken, Solbjerg
Parkkirkegård og Søndermark Kirkegård. Det er indarbejdet i fredningsforslaget, at en fredning ikke skal være til hinder
for en realisering af udviklingsplanen.

Den videre proces og inddragelse

Hvis udvalget godkender udkastet til fredningsforslaget, vil forvaltnngen fremsende dette til fredningsmyndighederne.
Fredningsmyndighederne vil herefter behandle ansøgningen og tage stilling til, hvorvidt man ønsker at gå videre med
fredningen eller den bliver afvist. I forbindelse med behandlingen vil fredningsmyndigheden afholde et offentligt møde
omkring fredningen, herefter vil der være en periode på ca. to måneder til at komme med bemærkninger til
fredningsforslaget. Forvaltningen vil orientere om fredningsmyndighedens offentlige møde og høringsperiode ved en
INFO-annonce, facebookopslag og på kommunens hjemmeside.

Efter en fredning

Frederiksberg Kommune er plejemyndighed i fredningsområdet. Plejemyndigheden gennemfører pleje og udvikling af de
fredede arealer, dog under hensyn til kirkegårdsdriften.

Plejemyndigheden udarbejder en pleje- og udviklingsplan og gennemfører driften af de fredede arealer i
overensstemmelse hermed. Plejen skal foretages med henblik på at opnå fredningens formål og skal herunder respektere
og udmønte bevaringsmålsætningen.

Forslag til en plejeplan skal foreligge senest 2 år efter fredningens gennemførelse. Plejeplaner revideres første gang efter
5 år. Den vedtagne udviklingsplan løber til 2040. De senere pleje- og udviklingsplaner må højest gælde i 10 år.

Forvaltnings vurdering

Forvaltningen vurderer, at det fremlagte forslag til landskabs- og naturfredning af Solbjerg Parkkirkegård vil bidrage til
ambitionerne om fortsat at være hovedstadens grønne hjerte, men også at blive endnu grønnere. Frederiksberg går forrest
når det kommer til den grønne omstilling, klimatilpasningsløsninger og CO2-reducerende tiltag. En smuk og grøn by med
flere træer, parker og biodiversitet, der inviterer til aktivitet, ophold og bevægelse. Med en fredning sikres området som
grønt for fremtiden, og det vil dermed bidrage til opfyldelse af ønskerne og målsætningerne for det grønne Frederiksberg.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag.

Borgmesterpåtegning

Nej



Behandling

Miljø- og Trafikudvalget, Magistraten og Kommunalbestyrelsen.

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 6:

Forvaltningen indstiller,

1. at fredningsforslaget for Solbjerg Parkkirkegård godkendes,
2. at DN og FBLF godkendes som medunderskrivere - og
3. at planen for den videre proces godkendes.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 27:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at fredningsforslaget for Solbjerg Parkkirkegård godkendes,
2. at DN og FBLF godkendes som medunderskrivere - og
3. at planen for den videre proces godkendes.

Bilag

Kortbilag 1 fredningskort

Bilag 2 - Udviklingsplan Solbjerg Parkkirkegård

Bilag 1 Fredningsforslag, Solbjerg Parkkirkegård



Punkt 16: Bevilling af natur- og trafiklegeplads på Bispeengen - Budget 2025

04.03.00-G01-71-24

Resume

I Budget 2025 blev det vedtaget at etablere en natur- og trafiklegeplads ved Bispeengen med cykelbane omkring. Det
foreslås at vælge beplantning og legepladsmaterialer, der giver en stor oplevelsesværdi for brugerne. I denne sag søges der
om anlægsbevilling, ligesom udvalget orienteres om proces for udbud og etablering af legepladsen.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til anlæg af naturlegeplads ved Bispeengen finansieret af
rådighedsbeløb afsat til formålet i 2025.

2. at proces for udbud tages til efterretning.

Det blev oplyst på forespørgsel under sagens behandling i Magistraten, at Urban 13 stiller et offentligt toilet til rådighed
for legepladsens gæster. Forvaltningen vender tilbage herom.

Sagsfremstilling

Der er i Budget 2025 vedtaget etablering af en natur- og trafiklegeplads ved Bispeengen. I budget 2025 fremgår følgende:

"Der afsættes 1,5 mio. kr. til etablering af en ny, offentlig tilgængelig natur- og trafiklegeplads ved Bispeengen for enden
af Munkensvej. Foruden grønne elementer skal legepladsen indeholde en mulighed for, at børn på mindre cykler og
løbehjul kan motionere og træne trafikfærdigheder."

Der søges i denne sag bevilling til anlæg af natur- og trafiklegepladsen ved Bispeengen. Se kort over området i bilag 1.

Der søges anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til projektering og anlæg.

Udgifter til anlæg og indkøb af redskaber:

Naturlegeplads: 1,2 mio. kr.
Cykelbane: 300.000 kr.

De afledte driftsomkostninger for projektet forventes at beløbe sig til ca. 31.000 kr. pr. år. (afhængigt af designet) Denne
udgift er indarbejdet i budget 2025

For en projektering- og anlægsudgift på 1,5 mio. kr. kan der etableres 500 m2 legeplads og en integreret cykelbane. Dette
suppleret af en robust beplantning, som giver indtryk af en naturoplevelse. Legepladsens elementer, redskaber og udtryk



udformes som en naturlegeplads med stor oplevelsesværdi (se bilag 2). Cykelbanen tilbyder mulighed for motorisk
træning for alle aldersgrupper og inkluderer en mulighed for at træne cykelegenskaber i sikre rammer.

Udbudsproces

Udbuddet gennemføres som et underhåndsbud i henhold til lovbekendtgørelse nr. 1410. Der indbydes 3 tilbudsgivere til at
byde på opgaven. Udbuddet forventes gennemført fra februar 2025, så legepladsen kan etableres og stå klar
september/oktober 2025.

Forvaltningens vurdering

Forvaltningen vurderer, at der ved en bevilling af de allerede afsatte midler i Budget 2025 til en naturlegeplads ved
Bispeengen vil blive etableret en naturlegeplads med robust beplantning og stor oplevelsesværdi.

Økonomi

Såfremt indstillingen tiltrædes, meddeles der anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til anlæg af naturlegeplads ved Bispeengen
finansieret af rådighedsbeløb afsat til formålet i 2025.

De forventede afledte driftsudgifter på ca. 31.000 kr. pr. år. er indarbejdet i budget 2025.

Borgmesterpåtegning

Intet at bemærke

Behandling

Miljø- og Trafikudvalget, Magistraten, Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 9:

By-, Kultur- og Miljøområdet indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til anlæg af naturlegeplads ved Bispeengen finansieret af
rådighedsbeløb afsat til formålet i 2025.

2. at proces for udbud tages til efterretning

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 29:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

1. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til anlæg af naturlegeplads ved Bispeengen finansieret af
rådighedsbeløb afsat til formålet i 2025.

2. at proces for udbud tages til efterretning.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 20. januar 2025, pkt. 29:

Magistraten og Miljø- og Trafikudvalget indstiller,



1. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til anlæg af naturlegeplads ved Bispeengen finansieret af
rådighedsbeløb afsat til formålet i 2025.

2. at proces for udbud tages til efterretning.

Det blev oplyst på forespørgsel under sagens behandling i Magistraten, at Urban 13 stiller et offentligt toilet til rådighed
for legepladsens gæster. Forvaltningen vender tilbage herom.

Bilag

Bilag 1 - Områdeoversigt_Bispeengen

Bilag 2 - Projektbeskrivelse - Naturlegeplads Bispeengen

Bevillingsskema - Natur- og trafiklegeplads ved Bispeengbuen



Punkt 17: Godkendelse af skybrudsprojekt på Nis Lorenzens Vej/ Christian
Paulsens Vej/Lauritz-Jensens Plads

05.01.00-P20-23-24

Resume

Projektforslag for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej fremlægges med denne sag til
udvalgenes godkendelse. Projektets formål er at reducere oversvømmelser og at opgradere området, så Lauritz-Jensens
Plads fremstår mere grøn med flere opholdsmuligheder samtidig med, at trygheden på pladsen styrkes. Med denne
indstilling disponeres desuden 1,5 mio. kr. af puljen til byfornyelse og områdefornyelse, der anvendes til forskønnelse af
Lauritz-Jensens Plads.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten og Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes.

Magistraten og Klima-, Plan- og Boligudvalget indstiller,

1. at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes, og
2. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til renovering af Lauritz-Jensens Plads finansieret af puljen til

byfornyelse og områdeudvikling i 2025.

Sagsfremstilling

Klimatilpasningsprojekt for Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej og områdeudviklingsprojektet for Lauritz-
Jensens Plads tænkes sammen med det formål, at udvikle kvarteret til både at kunne håndtere regnvand og få et kvalitativt
løft.

På Kommunalbestyrelsens møde den 5. december 2022 blev Skybrudspakke 2023 behandlet. Der blev i den forbindelse
besluttet at igangsætte et klimatilpasningsprojekt ved Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej.
Derudover besluttede Bolig- og Ejendomsudvalget, By- og Miljøudvalget, Socialudvalget og Sundheds- og
Forebyggelsesudvalget d. 3. juni 2019 at igangsætte Områdeudvikling Finsensvej Vest. Områdeudviklingen har bl.a. til
formål at udvikle kvarteret ved Christian Paulsens Vej til et velfungerende boligområde, hvor kvarteret fornyes med både
fysiske- og sociale indsatser og hvor attraktive byrum skaber rammer for fællesskab om møder på tværs af brugergrupper
i kvarteret.

Laurits-Jensens Plads, der ligger langs Christian Paulsens Vej og Nis Lorenzens Vej, fremstår nedslidt og består primært
af flisebelægning, få nedslidte opholdsmøbler og kirsebærtræer, hvoraf enkelte mistrives. Med projektforslaget gøres
pladsen mere grøn, der skabes bedre tilgængelighed, mulighederne for ophold øges og trygheden på stedet styrkes.

Projektet indeholder en gangsti med en række pullertlamper, der oplyser sti og byrum. Eksisterende høje belysningsmaster
bevares med nye LED-lyskilder således, at der samlet bliver en mere tryghedsskabende belysning. Der etableres bænke,
borde-bænkesæt samt en stor cirkulær bænk om et eksisterende træ mod vest. Borde-bænkesættene udformes så
kørestolsbrugere kan bruge bordene, og der etableres niveaufri adgange fra vej til plads. Alle eksisterende
parkeringspladser bibeholdes.



Bæredygtighed og genanvendelse

I udarbejdelsen af projektforslaget har der været fokus på bæredygtighed, og der genbruges derfor fliser og betonplint til
bænk. Dele af pladsens belægning bliver liggende som i dag. Det betyder, at der ikke bruges ressourcer og dermed øget
CO2 -udledning på dels omlægning af fliser, men også at de underliggende gruslag.

Klimatilpasning

Overfladevand fra vejen opsamles og ledes via et nyt overløb til det nye underjordiske bassin under Frederiksberg
Idrætspark. Det giver således en bedre udnyttelse af bassinkapaciteten her. Projektet afhjælper under store regnhændelser
oversvømmelse på især FFB’s beboelsesejendomme mellem Finsensvej og Christian Paulsens Vej.

Bynatur og Biodiversitet

I projektforslaget bliver biodiversiteten øget ved etablering af større plantebede med flere og forskellige typer af træer,
enkelte buske og en tæt bund af blomstrende stauder og bunddække. Beplantningen vil fremstå visuelt åben således, at
trygheden på pladsen bliver prioriteret. Bedene vil udgøre 30 % af arealet og befæstelsesgraden vil dermed mindskes med
25 %. De tre eksisterende kirsebærtræer, der mistrives, fjernes, og der forventes plantet 12 nye træer. Projektområdets
nuværende biofaktor er udregnet til 0,35 som øges til 0,74 med projektforslaget svarende til en fordobling af biofaktoren.
Den øgede biofaktor sker især som følge af plantning af 12 nye træer og anlæg af staudebede, hvor der ellers er
flisebelægning i dag. Disse tal, og udregningerne bag, fremgår af bilag 3 - Biofaktorberegning.

Af de 5 nye træarter, der plantes med projektet, er skovfyr hjemmehørende i Danmark. Akselrøn, rødeg og bærmispel er
hjemmehørende i det nordligt tempererede klimabælte (Mellemeuropa og Nordamerika). I de senere år har Danmark
oplevet flere tørre somre og lange våde vintre, hvorfor forvaltningen løbende ser på, hvordan der kan sikres en levedygtig
træbestand i fremtiden ud fra de skiftende klimatiske forhold – f.eks. ved at vælge hjemmehørende arter i det nordlig
tempererede klimabælte.

I det foreslåede plantevalg er der lagt vægt på stor årstidsvariation med bær, blomst og efterårsfarver, der skal bidrage til
et visuelt og æstetisk løft i et byrum, der i dag fremstår slidt, gråt og afgrænset af trådhegn og krat. Rødeg, der er valgt
efter træets røde efterårsfarve, kan dog eventuelt erstattes af vintereg, der er hjemmehørende i Danmark. Endvidere kan
magnolie erstattes af hæg, der er hjemmehørende i Danmark.

Borgerdialog

Der er blevet afholdt to åbne dialogarrangementer på Lauritz-Jensens Plads – ét i foråret 2024 og ét i efteråret 2024, hvor
lokale borgere og aktører har set projektet og bidraget med lokal viden og inspiration. Derudover er afdelingsbestyrelsen i
den almene boligafdeling Havremarken (Frederiksberg Forenede Boligselskaber) inddraget, da Lauritz-Jensens Plads
ligger i forlængelse af Havremarkens bebyggelse.

Projektforslaget har været tilgængeligt til kommentering på "Bliv Hørt" på Kommunens hjemmeside. Der er kommet i alt
3 høringssvar, som alle overordnet er positive over for forslaget. Høringssvarene har fokus på belysning, tryghed, rum til
samtale og tilgængelighed. Høringsvar er vedlagt som bilag 4.

Handicaprådet er i sit høringssvar betænkelige ved højbede med beplantning i forhold til at kunne orientere sig, og at der
kan være tilgængeligheds-udfordringer ved løvfald. Hertil bemærker forvaltningen at bedene ikke etableres som højbede,
men i niveau med flisebelægningen. Der er valgt en beplantning, der er lysåben og giver begrænset løvfald. Der bliver



mulighed for at se over eller på tværs af beplantningen. Det vurderes derfor, at det vil være forholdsvis overskueligt at
orientere sig også fra en kørestol. Rådets øvrige bemærkninger forsøges i høj grad imødekommet og indarbejdet i
projektet.

Seniorrådet har i sit høringssvar fokus på tryghedsskabende tiltag og tilgængelighed, hvilket forvaltningen vurderer bliver
prioriteret og imødekommet i projektet.

Derudover har borgere, en række råd, boligselskaber, politi samt andre interessenter været inviteret til give bemærkninger
og input til projektet. Borgerne efterspørger generelt mere bynatur på Lauritz-Jensens Plads og udtrykker en
opmærksomhed omkring tryghed og mere belysning.

By-, Kultur og Miljøområdets vurdering

By-, Kultur og Miljøområdet vurderer, at projektforslaget for klimatilpasning og forskønnelse af Lauritz-Jensens Plads
både formindsker risikoen for oversvømmelser under store regnhændelser og forskønner kvarteret med mere bynatur,
opholdsmuligheder og tryghedsskabende belysning.

Økonomi

På Kommunalbestyrelsens møde den 5. december 2022 blev Skybrudspakke 2023 behandlet. Der blev i den forbindelse
afsat og frigivet 2.231.000 kr. takstfinansieret og 558.000 kr. skattefinansieret midler til Nis Lorenzens Vej, og 5.354.000
kr. takstfinansieret og 1.116.000 kr. skattefinansieret midler til Christian Paulsens Vej. Det vil sige, at der i alt er frigivet
7.585.000 kr. på takstområdet og 1.674.000 kr. på skatteområdet. Ud over de afsatte midler søges der om anlægsbevilling
på 1.500.000 kr. finansieret af puljen til byfornyelse og områdefornyelse.

Der er 7,92 mio. kr. til rådighed i puljen for byfornyelse og områdefornyelse i 2025. Såfremt indstillingen tiltrædes,
disponeres 1,5 mio. kr. af denne pulje til Områdeudvikling Finsensvej Vest. Der meddeles anlægsbevilling på tilsvarende
beløb.

Der er, som overslag, afsat 100 t. kr. årligt til afledte driftsomkostninger vedr. dette projekt under Miljø- og
Trafikudvalget. Driftsomkostningerne vil blive endeligt opgjort, når projektet er afsluttet.

Borgmesterpåtegning

Intet at bemærke

Behandling

Miljø- og Trafikudvalget, Klima-, Plan- og Boligudvalget, Magistraten og Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 11:

Forvaltningen indstiller til Miljø- og Trafikudvalget,

at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes.

Forvaltningen indstiller til Klima-, Plan og Boligudvalget,

1. at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes - og



2. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til renovering af Lauritz-Jensens Plads finansieret af puljen til
byfornyelse og områdeudvikling i 2025.

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 5:

Forvaltningen indstiller til Miljø- og Trafikudvalget,

at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes.

Forvaltningen indstiller til Klima-, Plan og Boligudvalget,

1. at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes - og
2. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til renovering af Lauritz-Jensens Plads finansieret af puljen til

byfornyelse og områdeudvikling i 2025.

Beslutning fra Miljø- og Trafikudvalget 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 11:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes.

Beslutning fra Klima-, Plan- og Boligudvalget 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 5:

Klima-, Plan- og Boligudvalget indstiller,

1. at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes, og
2. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til renovering af Lauritz-Jensens Plads finansieret af puljen til

byfornyelse og områdeudvikling i 2025.

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 26:

Miljø- og Trafikudvalget indstiller,

at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes.

Klima-, Plan- og Boligudvalget indstiller,

1. at projektforslaget for Lauritz-Jensens Plads, Nis Lorenzens Vej og Christian Paulsens Vej godkendes, og
2. at der meddeles anlægsbevilling på 1,5 mio. kr. til renovering af Lauritz-Jensens Plads finansieret af puljen til

byfornyelse og områdeudvikling i 2025.

Bilag

Bilag 1 Plantegning af Lauritz-Jensens Plads

Bilag 2 Rapport - Projektforslag for Lauritz-Jensens Plads

Bilag 3 Biofaktorberegning

Bilag 4 høringssvar

Bevillingsskema puljeudmøntning Områdeudvikling Finsensvej



Punkt 18: Valg af ny stedfortræder i bestyrelsen for Diakonissestiftelsens
Børnehus Louisegården

00.22.04-A30-39-18

Resume

Der skal vælges en ny stedfortræder til bestyrelsen for Diakonissestiftelsens Børnehus Louisegården, da nuværende
stedfortræder Thomas Baark er flyttet fra Frederiksberg.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen, idet valg meddeles protokollen.

Indstilling

Magistraten indstiller, at kommunalbestyrelsen vælger en ny stedfortræder for Emilie Normann i bestyrelsen for
Diakonissestiftelsens Børnehus Louisegården for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025, idet valg
meddeles protokollen.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen valgte på det konstituerende møde Emilie Normann som medlem af bestyrelsen for
Diakonissestiftelsens Børnehus Louisegården med Thomas Baark som stedfortræder.

Der udbetales ikke honorar til medlemmer og stedfortrædere.

Louisegården er en integreret selvejet institution under Diakonissestiftelsen med børnehave og vuggestue på Peter Bangs
Vej 11b.

Thomas Baark har meddelt, at han er flyttet fra Frederiksberg Kommune og derfor udtræder som stedfortræder i
bestyrelsen.

Kommunalbestyrelsens valg af medlemmer og stedfortrædere i eksterne bestyrelser forudsætter, at de pågældende bor i
kommunen.

Det foreslås derfor, at kommunalbestyrelsen vælger en ny stedfortræder for Emilie Normann i bestyrelsen for
Louisegården for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025.

Det tilkommer ØABF-valggruppen at vælge en ny stedfortræder.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag.

Borgmesterpåtegning

Nej



Behandling

Magistraten, kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 7:

Forvaltningen indstiller,

at kommunalbestyrelsen vælger en ny stedfortræder for Emilie Normann i bestyrelsen for Diakonissestiftelsens Børnehus
Louisegården for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025.



Punkt 19: Valg af nyt medlem til Taksationskommissionen for
Hovedstadsområdet (vedrørende veje)

00.22.04-A30-48-18

Resume

Der skal vælges et nyt medlem til Taksationskommissionen for Hovedstadsområdet (vedrørende veje), da nuværende
medlem Rune Rummel Nicolaisen har meddelt, at han ønsker at udtræde.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen, idet valg meddeles protokollen.

Indstilling

Magistraten indstiller, at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til Taksationskommissionen for Hovedstadsområdet
(vedrørende veje) for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025, idet valg meddeles protokollen.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen valgte på det konstituerende møde Lars Bøge og Michael Haas som medlemmer af
Taksationskommissionen for Hovedstadsområdet (vedrørende veje). Kommunalbestyrelsen valgte den 24. april 2023
Rune Rummel Nicolaisen som medlem i stedet for Michael Haas, som var flyttet fra Frederiksberg.

Der er ikke valgt stedfortrædere.

Der udbetales honorar på 2.500 kr. pr. mødedag samt godtgørelse for rejseudgifter.

Rune Rummel Nicolaisen har meddelt, at han ønsker at udtræde af kommissionen, da han fra 1. januar 2025 skal udsendes
som soldat.

Et ikke-kommunalbestyrelsesmedlem har i almindelighed ikke pligt til at lade sig vælge til bestemte hverv, medmindre
det af lovgivningen fremgår, at der er tale om et borgerligt ombud. De kan derfor i deres funktionsperiode meddele
kommunalbestyrelsen, at de vil udtræde.

Det foreslås derfor, at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til Taksationskommissionen for

Hovedstadsområdet (vedrørende veje) for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025.

Taksationskommissionen afgør erstatningsspørgsmål mv. i henhold til vejloven og andre love, og medlemmerne skal have
indsigt i vurdering af ejendomme.

Det tilkommer ØABF-valggruppen at vælge et nyt medlem, og valggruppen har oplyst, at den vælger Rasmus Edelberg.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag.



Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten, kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 6:

Forvaltningen indstiller,

at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til Taksationskommissionen for Hovedstadsområdet (vedrørende veje) for
resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025.



Punkt 20: Beslutning om udpegning af repræsentation til lokal trepart for
Øresund

00.00.00-A30-1-24

Resume

Med Aftale om et Grønt Danmark og Aftale om Implementering af et Grønt Danmark får kommunerne ansvaret for
planlægning og implementering af arealomlægningsindsatsen. Kommunernes opgave forankres i lokale treparter, der tager
udgangspunkt i de eksisterende vandoplandsstyregrupper (VOS’er). Kommunalbestyrelsen skal med denne sag udpege
repræsentationen fra Frederiksberg Kommune til den lokale trepart for Øresund. Forvaltningen anbefaler, at der udpeges 1
politisk repræsentant og at en repræsentant fra forvaltningen udgør den anden repræsentant fra Frederiksberg Kommune.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen, idet Thyge Enevoldsen blev valgt.

Indstilling

Magistraten indstiller,

1. at der udpeges et kommunalbestyrelsesmedlem, der skal repræsentere kommunen i den lokale trepart for Øresund
for resten af funktionsperioden frem til den 31. december 2025 - og

2. at afdelingschef for Vej-, Park og Miljø, Katrine Aare Langer, udpeges til at repræsentere kommunen i den lokale
trepart for Øresund.

Borgmesteren oplyste, at valggruppen ØABF udpeger rådmand Thyge Enevoldsen.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen skal med denne sag udpege 1-2 politiske repræsentanter for den lokale trepart for Øresund, som
Frederiksberg Kommune er en del af, heraf mindst 1 politisk repræsentant, som er medlem af kommunalbestyrelsen.
Forvaltningen anbefaler, at der udpeges et kommunalbestyrelsesmedlem samt en repræsentant fra forvaltningen til
posterne. Det indstilles, at den administrative repræsentant bliver afdelingschef for Vej-, Park og Miljø, Katrine Aare
Langer.

Det tilkommer ØABF valggruppen at udpege medlemmet for resten af funktionsperioden frem til den 31. december 2025.

Fristen for udpegelse til lokale treparter er udgangen af januar 2025. Første opstartsmøde i den lokale trepart forventes
afholdt i februar måned. Forvaltningen kan oplyse, at flere kommuner (Fredensborg, Helsingør og forventeligt
København) også indstiller, at der udpeges 1 politisk repræsentant og 1 repræsentant fra forvaltningen.

Baggrund

Med Aftale om et Grønt Danmark og Aftale om Implementering af et Grønt Danmark (bilag 1-2) får kommunerne en
central rolle med ansvar for planlægning og implementering af arealomlægningsindsatsen. Det betyder, at kommunerne
skal udarbejde dynamiske omlægningsplaner senest i 2025, der viser, hvordan man lokalt vil komme i mål med indsatsen.
Indsatsen omfatter udtagning af kulstofrige lavbundsjorder, vådområder, skovrejsning, ekstensivering og andre
arealbaserede omlægningsindsatser, herunder at bidrage til bedre vilkår for natur og biodiversitet.



Siden 2010 har kommunerne koordineret udtagning af landbrugsarealer i 23 tværkommunale vandoplandsstyregrupper
(VOS’er), som fra 2024 har organiseret sig i 10 grupperinger med henblik på tværgående samarbejde,
kapacitetsopbygning og stordriftsfordele. Dette tværkommunale samarbejde skal fortsætte i 23 lokale treparter med flere
aktører, der forsat er organiseret i de 10 grupperinger. Frederiksberg Kommune er medlem af VOS Øresund, som består af
i alt 24 kommuner, og hvor Fredensborg Kommune har formandskab.

Hver af de 23 lokale treparter består af følgende medlemmer:

1-2 repræsentanter for hver kommune i oplandet, heraf mindst 1 politisk repræsentant, som er medlem af
kommunalbestyrelsen
1-2 lokale landbrugsrepræsentanter
1-2 lokale repræsentanter for lokale naturorganisationer
1 repræsentant fra Naturstyrelsen

Repræsentanterne fra natur- og landbrugsorganisationerne udpeges centralt af hhv. Danmarks Naturfredningsforenings og
Landbrug & Fødevarers hovedorganisationer. Naturstyrelsen udpeger også deres repræsentanter.

KL opfordrer alle kommuner til at lade sig repræsentere i de lokale treparter da det styrker det det nødvendige samarbejde
og sikrer en forankring af en stor, fælles opgave.

Den lokale treparts relevans for Frederiksberg Kommune

Selvom der ikke på Frederiksberg vil ske arealomlægninger, er arbejdet i den lokale trepart relevant for kommunen.
Arealomlægninger i vandoplandet Øresund vil fx have betydning for drikkevandsforsyningen, I dag indvinder
Frederiksberg Forsyning årligt ca. 45 % af det vand, der leveres til borgere og virksomheder på Frederiksberg. 55 % af
vandet leveres af HOFORs vandværker. HOFOR har flere indvindinger i kommuner, hvor der med fordel kan skabes
synergier mellem kvælstof- og lavbundsindsatser samt beskyttelse af sårbare grundvandsdannende områder. Det er
således gennem den lokale treparter, at kommunen kan komme med inputs vedr. behov, mangler og barriere fx i forhold til
beskyttelse af drikkevandsressourcer m.m.

Retsligt grundlag

Den lokale organisering af omlægningsindsatsen er aftalebaseret og udmøntes ikke i love og bekendtgørelser.

Aftale om et Grønt Danmark. Aftale mellem regeringen, Landbrug & Fødevarer, Danmarks Naturfredningsforening,
Fødevareforbundet NNF, Dansk Metal, Dansk Industri og Kommunernes Landsforening den 24. juni 2024
Aftale om Implementering af et Grønt Danmark. Aftale mellem regeringen (Socialdemokratiet, Venstre og
Moderaterne), Socialistisk Folkeparti, Liberal Alliance, Det Konservative Folkeparti og Radikale Venstre den 18.
november 2024.
Kvælstofindsatsbehovet fastlægges i statens reviderede vandområdeplaner 2021-2027, som blev sendt i høring den
20. december 2024.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten, Kommunalbestyrelsen



Historik

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 19:

Forvaltningen indstiller,

1. at der udpeges et kommunalbestyrelsesmedlem, der skal repræsentere kommunen i
den lokale trepart for Øresund for resten af funktionsperioden frem til den 31.
december 2025 - og

2. at afdelingschef for Vej-, Park og Miljø, Katrine Aare Langer, udpeges til at
repræsentere kommunen i den lokale trepart for Øresund.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 20. januar 2025, pkt. 19:

Magistraten indstiller,

1. at der udpeges et kommunalbestyrelsesmedlem, der skal repræsentere kommunen i
den lokale trepart for Øresund for resten af funktionsperioden frem til den 31.
december 2025 - og

2. at afdelingschef for Vej-, Park og Miljø, Katrine Aare Langer, udpeges til at
repræsentere kommunen i den lokale trepart for Øresund.

Borgmesteren oplyste, at valggruppen ØABF udpeger rådmand Thyge Enevoldsen.

Bilag

Bilag 1 - Aftale om Implementering af et Grønt Danmark

Bilag 2 - Aftale om et Grønt Danmark



Punkt 21: Valg af nyt medlem til bestyrelsen for den selvejende institution
Louis Petersens Børnegård

00.22.04-A30-24-18

Resume

Der skal vælges et nyt medlem til bestyrelsen for den selvejende institution Louis Petersens Børnegård, da Thomas Baark,
som kommunalbestyrelsen har valgt som medlem, er flyttet fra Frederiksberg.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen, idet valg meddeles protokollen.

Indstilling

Magistraten indstiller, at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til bestyrelsen for den selvejende institution Louis
Petersens Børnegård for resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025, idet valg meddeles protokollen.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen valgte på det konstituerende møde kommunalbestyrelsesmedlem Fasael Rehman og Thomas Baark
som medlemmer af bestyrelsen for den selvejende institution Louis Petersens Børnegård.

Der er ikke valgt stedfortrædere. Der er intet vederlag til medlemmer af bestyrelsen.

Thomas Baark har oplyst, at han er fraflyttet Frederiksberg Kommune, og han ønsker at udtræde af bestyrelsen, da
kommunalbestyrelsens valg af medlemmer til eksterne bestyrelser forudsætter bopæl i Frederiksberg Kommune.

Det foreslås, at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem af bestyrelsen for Louis Petersens Børnegård for resten af
funktionsperioden indtil 31. december 2025.

Det tilkommer ØABF-valggruppen at vælge et nyt medlem.

Forvaltningen kan samtidig til baggrund oplyse, at Thomas Baark ved en fejl aldrig i praksis er blevet indkaldt til møder i
bestyrelsen. Rune Rummel Nicolaisen har fungeret som medlem siden 22. maj 2019, og tilsyneladende har institutionen
gået ud fra, at Rune Rummel Nicolaisen efterfølgende blev genvalgt efter funktionsperiodens udløb den 31. december
2021. Rune Rummel Nicolaisen ophører efter eget ønske.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag.

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten, kommunalbestyrelsen



Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 8:

Forvaltningen indstiller,

at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til bestyrelsen for den selvejende institution Louis Petersens Børnegård for
resten af funktionsperioden indtil 31. december 2025.



Punkt 22: Valg af nyt medlem til bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond

00.22.04-A30-51-18

Resume

Der skal vælges et nyt medlem til bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond, da nuværende medlem Malte Mathies Løcke
ønsker at udtræde grundet arbejdsmæssige forhold.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen, idet Henrik Priergaard Nielsen blev valgt med virkning fra 1. februar 2025.

Malte Mathies Løcke var inhabil og deltog derfor ikke i sagens behandling.

Indstilling

Magistraten indstiller, at kommunalbestyrelsen fritager Malte Mathies Løcke for medlemskab af bestyrelsen for
Frederiksberg Boligfond og som følge heraf, vælger et nyt medlem til bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond for resten
af funktionsperioden indtil 31. december 2025, idet valggruppen ØABF oplyste, at den udpeger Henrik Priergaard
Nielsen.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen valgte på det konstituerende møde Malte Mathies Løcke som medlem af bestyrelsen for
Frederiksberg Boligfond.

Stedfortræder er Kristoffer Appel.

Honorar som medlem af bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond udgør 61.425 kr.

Malte Mathies Løcke ønsker at udtræde af bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond grundet arbejdsmæssige forhold.

Det foreslås derfor, at kommunalbestyrelsen vælger et nyt medlem til Frederiksberg Boligfond for resten af
funktionsperioden indtil 31. december 2025.

Det tilkommer ØABF-valggruppen at vælge nyt medlem, og valggruppen har oplyst, at den vælger Henrik Priergaard
Nielsen.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag.

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling



Magistraten og Kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 20. januar 2025, pkt. 18:

Forvaltningen indstiller,

at kommunalbestyrelsen fritager Malte Mathies Løcke for medlemskab af bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond og som
følge heraf, vælger et nyt medlem til bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond for resten af funktionsperioden indtil 31.
december 2025.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 20. januar 2025, pkt. 18:

Magistraten indstiller, at kommunalbestyrelsen fritager Malte Mathies Løcke for medlemskab af bestyrelsen for
Frederiksberg Boligfond og som følge heraf, vælger et nyt medlem til bestyrelsen for Frederiksberg Boligfond for resten
af funktionsperioden indtil 31. december 2025, idet valggruppen ØABF oplyste, at den udpeger Henrik Priergaard
Nielsen.



Punkt 23: Forslag til ny forretningsorden for Frederiksberg
Kommunalbestyrelse - 2. behandling

00.01.00-G00-1-24

Resume

Indenrigs- og Sundhedsministeriet har fremsendt ny (vejledende) normalforretningsorden, og forvaltningen foreslår, at
kommunalbestyrelsens forretningsorden ændres, så denne er i overensstemmelse med den nye normalforretningsorden.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten indstiller, at vedhæftede forslag til ny forretningsorden for Frederiksberg Kommunalbestyrelse godkendes,
idet forvaltningen blev anmodet om en sag til gruppeformandskredsen om tidspunktet for udsendelse af
udvalgsdagsordner.

Sagsfremstilling

Indenrigs- og Sundhedsministeriet har fremsendt ny (vejledende) normalforretningsorden, og forvaltningen foreslår, at
kommunalbestyrelsens forretningsorden ændres, så denne er i overensstemmelse med den nye normalforretningsorden.

Der vil primært være tale om at tilføje nogle bestemmelser, der i forvejen var udtryk for praksis eller gældende ret, bl.a. at
mindst 3 medlemmer kan begære afstemning om rækkefølgen af behandlingen af sagerne på dagsordenen, at antallet af
medlemmer, der kan begære afstemning om afslutning af en forhandling, reduceres fra 5 medlemmer til 3 medlemmer, at
der gælder formkrav til tilfælde, hvor materiale udsendes efter fristen på 4 hverdage inden mødet, at lukkede sager
behandles sidst på dagsordenen, og at medlemmer har pligt til at underskrive protokollen.

Endvidere er styrelseslovens mulighed for at afholde ekstraordinære møder virtuelt medtaget.

Forvaltningen forslår dog samtidig, at bestemmelsen om taletider ved 1. behandling af budgettet, jf. nuværende
bestemmelse i § 4, stk. 4, udgår. Bestemmelsen har de senere år ikke været anvendt i praksis, hvor taletidsreglerne er
besluttet år for år.

Der henvises til vedhæftede bilag med parallel opstilling af gældende forretningsorden og forslag til ny tekst. Nye
bestemmelser med indholdsmæssige ændringer er angivet med gul.

Økonomi

Ingen

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten og kommunalbestyrelsen (2 behandlinger)

Historik



Indstilling 25. november 2024, pkt. 296:

Forvaltningen indstiller, at vedhæftede forslag til ny forretningsorden for Frederiksberg Kommunalbestyrelse godkendes.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 25. november 2024, pkt. 296:

Magistraten indstiller, at vedhæftede forslag til ny forretningsorden for Frederiksberg Kommunalbestyrelse godkendes,
idet forvaltningen blev anmodet om en sag til gruppeformandskredsen om tidspunktet for udsendelse af
udvalgsdagsordner.

Beslutning fra Kommunalbestyrelsen 2022-25, 2. december 2024, pkt.314:

Sagen overgik til 2. behandling.

Bilag

parallel opstilling - 21. november 2024 - final



Punkt 24: Ændring af Frederiksberg Kommunes styrelsesvedtægt - 1.
behandling

00.01.00-A00-51-24

Resume

Det blev i den politiske aftale om budget 2025 besluttet, at Frederiksberg Kommunalbestyrelses medlemstal skal ændres
fra 29 til 31 medlemmer med virkning fra 1. januar 2026.

Der forelægges et udkast til en ændring af kommunens styrelsesvedtægt, som er nødvendig for at gennemføre
beslutningen.

Beslutning

Sagen overgik til 2. behandling.

Indstilling

Et flertal i Magistraten (Borgmesteren, Sine Heltberg, Mette Bang Larsen, Thyge Enevoldsen, Lone Loklindt, Freja
Fokdal, Jan E. Jørgensen, Lotte Kofoed og Helle Sjelle) indstiller, at styrelsesvedtægtens § 1 ændres som anført i bilag,
således at medlemstallet i kommunalbestyrelsen ændres fra 29 til 31 medlemmer med virkning fra 1. januar 2026.

Et mindretal i Magistraten (Michael Brautsch, Alexandra Dessoy, Nikolaj Bøgh og Laura Lindahl) indstiller at stemme
imod.

Sagsfremstilling

Det blev i den politiske aftale om budget 2025 besluttet, at Frederiksberg Kommunalbestyrelses medlemstal skal ændres
fra 29 til 31 medlemmer med virkning fra 1. januar 2026.

Gennemførelse af beslutningen kræver en ændring af kommunens styrelsesvedtægt, da medlemstallet for
Kommunalbestyrelsen fastsættes i styrelsesvedtægten, jf. styrelseslovens § 5.

En sådan ændring skal vedtages af kommunalbestyrelsen efter reglerne i styrelseslovens § 2, stk. 2, (to behandlinger i
Kommunalbestyrelsen med mindst 6 dages mellemrum), senest den 1. august i valgåret for at få virkning fra
førstkommende valgperiode. Vedtægtsændringen skal derfor vedtages inden udløbet af første halvår af 2025.

Ændringen træder i kraft den 1. januar 2026.

Økonomi

Merudgifterne ved udvidelsen finansieres ifølge budgetaftalen ved, at to stående udvalg nedlægges.



Forvaltningen fremmer særskilt sag herom senere.

Udvidelsen af kommunalbestyrelsen medfører ikke reduktion i udvalgsvederlagene.

Borgmesterpåtegning

Ingen.

Behandling

Magistraten og to behandlinger i kommunalbestyrelsen med mindst 6 dages mellemrum.

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 9:

Forvaltningen indstiller, at styrelsesvedtægtens § 1 ændres som anført i bilag, således at medlemstallet i
kommunalbestyrelsen ændres fra 29 til 31 medlemmer med virkning fra 1. januar 2026.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 9:

Et flertal i Magistraten (Borgmesteren, Sine Heltberg, Mette Bang Larsen, Thyge Enevoldsen, Lone Loklindt, Freja
Fokdal, Jan E. Jørgensen, Lotte Kofoed og Helle Sjelle) indstiller, at styrelsesvedtægtens § 1 ændres som anført i bilag,
således at medlemstallet i kommunalbestyrelsen ændres fra 29 til 31 medlemmer med virkning fra 1. januar 2026.

Et mindretal i Magistraten (Michael Brautsch, Alexandra Dessoy, Nikolaj Bøgh og Laura Lindahl) indstiller at stemme
imod.

Bilag

Bilag- vedtægt



Punkt 25: Forslag til beslutning fra 1. viceborgmester Lone Loklindt,
rådmand Freja Fokdal og kommunalbestyrelsesmedlem Ruben Kidde om
grønne offentlige indkøb

88.00.00-G01-9-24

Resume

Der er fremsat beslutningsforslag om bæredygtighedskrav i alle relevante indkøb.

Forvaltningen beskriver i sagsfremstillingen kommunens nuværende fokus på bæredygtighed i indkøb og udbud, heraf
hvorfor der ikke allerede er indlagt bæredygtighedskrav i alle kommunens indkøb. Kommunens muligheder for at
implementere principperne i statens indkøbsstrategi og bæredygtighedskrav i alle relevante indkøb beskrives ligeledes i
sagen. Det indstilles, at beslutningsforslaget tiltrædes således, at det bliver obligatorisk at vælge miljømærkede produkter,
hvor der ikke er nogen prisforskel.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte beslutningsforslaget som indstillet, f.s.v.a. miljømærkede produkter, og
kommunalbestyrelsen tiltrådte endvidere, at beslutningsforslaget vedr. grønne krav på ikke udbudte indkøbsområder
afventer en samlet magistratssag, jf. indstillingen fra Magistraten.

Indstilling

Magistraten indstiller:

at beslutningsforslaget tiltrædes således, at det bliver obligatorisk at vælge miljømærkede produkter, hvor der ikke
er nogen betydelig prisforskel på linje med statens indkøbsstrategi fra 2020.
at beslutningsforslaget vedr. grønne krav på ikke udbudte indkøbsområder afventer en samlet magistratssag vedr.
prioritering af klimaforbedrende indsatser på indkøbsområdet, da disse indsatser kan påføre kommunen
merudgifter, idet forvaltningen vender tilbage med nærmere oplysninger om det forventede tidspunkt for denne
magistratssag.

Sagsfremstilling

Den 18. marts 2024 blev følgende forslag til beslutning fra 1. viceborgmester Lone Loklindt, rådmand Freja Fokdal og
kommunalbestyrelsesmedlem Ruben Kidde om grønne offentlige indkøb oversendt til behandling i Magistraten:

”Radikale Venstre foreslår at stille krav om bæredygtighed, herunder miljømærkning indenfor alle relevante kategorier af
kommunens indkøb

Baggrund:

Den forrige regering satte i sin 2020-strategi ’Grønne indkøb for en grøn fremtid’ et mål om, at alle offentlige indkøb på
områder, hvor der findes officielle mærkningsordninger, skal være miljømærkede eller leve op til tilsvarende krav i 2030.

På Frederiksberg arbejdes der for nuværende med at øge andelen af miljømærkede indkøb, og det fremgår af kommunens
indkøbsstrategi, at man således for nuværende arbejder for at øge antallet af indkøbsaftaler med krav om miljømærkede
produkter eller processer, dog uden at specificere en tidsramme for fuld kapacitet. Samtidigt er målsætningen at øge
andelen af udbud med bæredygtighed som underkriterium med minimum tre i det kommende år.



Det er en start, men Radikale Venstre ønsker fuld implementering af den statslige strategi således, at der stilles
bæredygtighedskrav i alle relevante indkøb. Også dem der i dag ikke indkøbes gennem udbudsafdelingen. Selvom
økonomien på Frederiksberg er under pres, kan omstillingen til yderligere grønne indkøb foretages hurtigere end der
lægges op til, da der findes miljømærkede produkter der er fuldt konkurrencedygtige på prisen på ikke-mærkede
produkter. Omlægningen burde derfor ikke kræve yderligere finansiering."

Fokus på bæredygtighed i dag

Frederiksberg Kommune har igennem mange år arbejdet med bæredygtighedskrav i indkøb og udbud, hvilket er et vigtigt
redskab til at understøtte den grønne omstilling.

Stort set alle kommunens udbud indeholder bæredygtighedskrav, bæredygtighed som konkurrenceparameter eller begge
dele. Der er dog generelt stor variation i kommunens indkøb.

Konvertering af konventionelle produkter til miljømærkede

I statens 2020-strategi ”Grønne indkøb for en grøn fremtid” fremgår følgende:

”Regeringen gør det obligatorisk at vælge et miljømærket produkt eller et produkt, der lever op til tilsvarende krav, når
der købes ind i staten, hvis der er tilstrækkelig konkurrence og ingen betydelig prisforskel (…)” -Grønne indkøb for en
grøn fremtid – oktober 2020.

Princippet om at gøre det obligatorisk at vælge et miljømærket produkt, hvis der ikke er nogen betydelig prisforskel, kan
godt implementeres i Frederiksberg Kommunes indkøbspraksis, da kommunens indkøbssystem gør dette valg tydeligt for
kommunens indkøbere.

En hurtig undersøgelse af indkøbskategorien ”kontorartikler” viser, at det også vil være muligt at øge antallet af indkøbte
miljømærkede produkter, men ikke uden yderligere udgifter. Det vil derfor kræve en nærmere analyse af hver enkelt
indkøbskategori at afdække, i hvor høj grad der prioriteres på linje med statens indkøbsstrategi på kommunens øvrige
kategorier. Dette arbejde bør prioriteres i sammenhæng med andre bæredygtighedsindsatser på indkøbsområdet samt
konsekvensvurderes i forhold til potentielle merudgifter.

Frederiksberg Kommune køber sammenlagt ind for over to mia. kr. om året. Heraf udgør ca. 15 pct. varekøb (ca. 300 mio.
kr. årligt). Hvis der eksempelvis tages udgangspunkt i kommunens indkøbsaftale på hhv. møbler og forbrugsartikler, så er
kommunens samlede indkøb af varer med miljømærker hhv. 70 pct. (møbler) og 55 pct. (forbrugsartikler). I
varekategorien ”Kontorartikler”, som er en forholdsvis moden kategori set i forhold til andelen af miljømærker, udgør
andelen af miljømærkede produkter ca. 51 pct. af kommunens samlede forbrug. Forvaltningen har været i kontakt med
kommunens kontorartikelleverandør Lyreco i forhold til at undersøge, hvor stor en del af det forbrug, som kommunen har
haft, som kunne konverteres til miljømærkede alternativer. Lyrecos analyse viste, at Frederiksberg Kommune kunne have
konverteret ca. 5 pct. af kommunens forbrug på kontorartikler fra konventionelle produkter til miljømærkede. En sådan
konvertering ville medføre en prisforøgelse på ca. 59 pct. På nuværende tidspunkt er der ingen data på, hvorvidt levetiden
på miljømærkede produkter generelt er længere end de konventionelle produkter. Det kan derfor ikke konkluderes, om de
miljømærkede produkter i praksis er prissvarende med de konventionelle, da der ikke findes TCO-beregninger eller
lignende for produkterne endnu.

Dette tyder på, at Frederiksberg Kommune i høj grad har konverteret til miljømærkede kontorartikler, hvor de prismæssigt
ligger på niveau med de konventionelle kontorartikler. Prisforskellen kan have været barrieren for en konvertering af de
resterende 5 pct. En sådan prioritering ligger på linje med statens indkøbsstrategi.



Hvis beslutningsforslaget vedr. konvertering til pristilsvarende miljømærkede produkter vedtages, vil det betyde, at
kommunens indkøbere fremover skal afdække, om der er miljømærkede alternativer i samme prisleje som de
konventionelle produkter. Kommunens e-handelssystem understøtter denne afdækningsproces, og kan sikre, at det fortsat
vil være enkelt at dække sit indkøbsbehov i overensstemmelse med de vedtagne indkøbsprincipper.

Bæredygtighedskrav i alle relevante indkøb

Bæredygtighedskrav kan være svære at stille i småindkøb, og effekten er ligeledes mindre. Derfor har det al fokus været
på at indarbejde balancerede bæredygtighedskrav og kriterier i kommunens udbud for at understøtte den grønne
omstilling, som samtidig balancerer med kommunens økonomiske råderum.

Implementering af sådanne bæredygtighedskrav bør derfor konsekvensvurderes, inden disse implementeres i kommunens
indkøbspraksis. En væsentlig del af kommunes samlede indkøb foretages i dag ikke via kommunens udbudte aftaler. Dette
kan der være flere forklaringer på. Enten kan der være tale om manglende compliance, da en allerede indgået aftale burde
være benyttet, eller der kan være tale om områder, der endnu ikke er udbudt eksempelvis på det specialiserede
socialområde. En del områder er ligeledes ikke udbudt, da kommunens samlede indkøbsvolumen på den specifikke
kategori er så lav, at udbud ikke er nødvendigt eller ressourcemæssigt meningsfuldt. Derudover er der mange indkøb på
det tekniske område, der foretages via tilbudsloven, og som bærer præg af at have en lille volumen og mange
transaktioner.

At lave balancerede bæredygtighedskrav i denne type indkøb kræver en indsigt i det markedssegment, som kravet skal
påvirke. Det kræver ligeledes udvikling af hjælpeværktøjer til de decentrale indkøbere, der skal foretage indkøbet inden
for den pågældende kategori, således at kravet implementeres i den daglige indkøbspraksis. Denne type indsatser
medfører et administrativt ressourcetræk og kan betyde forøgede udgifter på de respektive indkøbsområder.

Ny klimakonsulent

Den 29. april 2024 besluttede kommunalbestyrelsen at allokere et årsværk til at arbejde med grønne indkøb.

Klimakonsulenten skal arbejde med CO2-reduktionspotentialer indenfor indkøb, og med afsæt heri, udvikle et årligt
indsatskatalog med handlemuligheder for reduktion af klimapåvirkningen fra kommunens forbrug af varer og
tjenesteydelser. Indsatskataloget vil komme med oplæg til mulige projekter samt økonomiske konsekvensvurderinger af
de enkelte tiltag, hvor der heraf politisk udvælges 1-2 projekter årligt, som forvaltningen skal arbejde videre med.
Eksempler på indsatser i et kommende katalog kunne være:

Bæredygtighedskrav i indkøb på ikke udbudte og aftalebelagte områder. Hvis dette område udvælges, vil det bl.a.
ske i dialog med fagområderne og markedet, for at sikre håndterbare og meningsfulde krav, der ligeledes
understøtter opgaveløsningen. Det er essentielt, at bæredygtighedskrav i indkøb på specifikke fagområder ligeledes
er operationelle i praksis og kan håndteres indenfor den økonomisk ramme.
Grønne indkøbskataloger. Katalogerne vil være specifikke varekategorier, hvor der kun kan købes miljømærkede
produkter, eller produkter med tilsvarende krav. Herved fjernes alle konventionelle alternativer fra den udvalgte
indkøbskategori. Indkøbskatalogerne vil komme med en merpris pr. varegruppe, som vil differentiere fra kategori til
kategori. Indsatsen i kataloget vil komme med en estimeret merpris for den udvalgte indkøbskategori.

Det første indsatskatalog forventes at blive præsenteret for magistraten i løbet af 2. kvartal 2025.

Hvis nærværende indstilling og hermed beslutningsforslaget tiltrædes, vil forvaltningen indarbejde principperne i statens
indkøbsstrategi i kommunens indkøbspraksis samt i en kommende revision af kommunens indkøbspolitik, således at det



bliver obligatorisk at vælge et miljømærket produkt, eller et produkt, der lever op til tilsvarende krav, når der købes ind i
Frederiksberg Kommune, såfremt der er tilstrækkelig konkurrence og ingen betydelig prisforskel.

Økonomi

Ingen direkte økonomiske konsekvenser, såfremt indstillingerne vedtages som forelagt.

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten og kommunalbestyrelsen.

Historik

Indstilling 28. oktober 2024, pkt. 268:

Forvaltningen indstiller:

at beslutningsforslaget tiltrædes således, at det bliver obligatorisk at vælge miljømærkede produkter, hvor der ikke
er nogen prisforskel på linje med statens indkøbsstrategi fra 2020.

at beslutningsforslaget vedr. grønne krav på ikke udbudte indkøbsområder afventer en samlet magistratssag vedr.
prioritering af klimaforbedrende indsatser på indkøbsområdet, da disse indsatser kan påføre kommunen
merudgifter.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 28. oktober 2024, pkt. 268:

Magistraten udsatte sagen.

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 5:

Forvaltningen indstiller:

at beslutningsforslaget tiltrædes således, at det bliver obligatorisk at vælge miljømærkede produkter, hvor der ikke
er nogen prisforskel på linje med statens indkøbsstrategi fra 2020.

at beslutningsforslaget vedr. grønne krav på ikke udbudte indkøbsområder afventer en samlet magistratssag vedr.
prioritering af klimaforbedrende indsatser på indkøbsområdet, da disse indsatser kan påføre kommunen
merudgifter.

Beslutning fra Magistraten 2022-25, 13. januar 2025, pkt. 5:

Magistraten indstiller:



at beslutningsforslaget tiltrædes således, at det bliver obligatorisk at vælge miljømærkede produkter, hvor der ikke
er nogen betydelig prisforskel på linje med statens indkøbsstrategi fra 2020.
at beslutningsforslaget vedr. grønne krav på ikke udbudte indkøbsområder afventer en samlet magistratssag vedr.
prioritering af klimaforbedrende indsatser på indkøbsområdet, da disse indsatser kan påføre kommunen
merudgifter, idet forvaltningen vender tilbage med nærmere oplysninger om det forventede tidspunkt for denne
magistratssag.



Punkt 26: Frederiksberg Kommunes AI strategi

00.01.00-A00-24-24

Resume

Kommunalbestyrelsen oversendte d. 29. januar 2024 et forslag til beslutning om en AI strategi for Frederiksberg
Kommune. Processen mundede ud i en præsentation af fem mulige strategiscenarier til drøftelse og beslutning i
forbindelse med behandlingen af budget 2025 i august 2024. Kommunalbestyrelsen besluttede på budgetseminaret at
afsætte samlet set 2 mio. kr. i 2025 og 1,9 mio. kroner i 2026 til at arbejde med AI gennem afprøvede løsninger. Med
afsæt i kommunalbestyrelsens beslutning er der udarbejdet en samlet AI strategi for kommunen, der indstilles besluttet.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten indstiller,

at AI-strategien (bilag 1) godkendes.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen oversendte d. 29. januar 2024 et forslag til beslutning om en AI strategi for Frederiksberg
Kommune. Formålet med forslaget var at sikre, at kommunen indhenter tidlige erfaringer for at identificere potentialet
ved AI, samtidigt med at evt. uhensigtsmæssige konsekvenser opdages.
D. 29. april 2024 tiltrådte kommunalbestyrelsen en plan for indholdet og processen for etablering af strategien frem mod
august 2024. Som led i processen er der afholdt en AI-temadrøftelse for kommunalbestyrelsen d. 27. maj 2024. Processen
mundede ud i en præsentation af fem mulige strategiscenarier til drøftelse og beslutning i forbindelse med behandlingen
af budget 2025 i august 2024.

Kommunalbestyrelsen besluttede i den forbindelse at afsætte samlet set 2 mio. kr. i 2025 og 1,9 mio. kroner i 2026 til at
arbejde med AI gennem afprøvede løsninger. Midlerne skal dække over mindre afprøvninger af teknologiens potentiale
samt at opbygge nødvendig infrastruktur og kompetenceudvikling af kommunens medarbejder i forbindelse med brugen
af indkøbte AI standardsystemer eller integrerede AI moduler i fagsystemerne.

På baggrund af kommunalbestyrelsens beslutning har Digitalisering og IT udarbejdet en samlet AI strategi for kommunen.
Bilag 1 indeholder den fulde AI-strategi.

Strategiens hovedelementer

AI-strategien definerer fire strategiske hovedområder for anvendelsen af AI med henblik på at tydeliggøre de overordnede
ambitioner med kommunens indsats. Fokusområderne skal understøtte forvaltningen i at prioritere hvilke potentialer, der
forfølges. De fire strategiske områder tager afsæt i kommunalbestyrelsen og direktionens input fra temadrøftelsen.

1. Kvalitet i opgavevaretagelsen - Vi ønsker at anvende AI til at forbedre borgernes oplevelse af de kommunale
services

2. Effektivisering til gavn for borgeren - Vi ønsker at anvende AI for at effektivisere vores brug af ressourcer
3. Bedre læring og viden - Vi ønsker at bruge AI til at øge vidensniveauet hos den enkelte i de daglige opgaver samt

skabe læring og udvikling for borgere og medarbejdere
4. Den grønne omstilling - Vi ønsker at indtænke AI aktivt i kommunens initiativer indenfor klima, miljø og

bæredygtighed.



AI-strategien definerer syv principper for, hvordan vi arbejder med AI i Frederiksberg Kommune.

1. Vi prioriterer at udnytte og få værdi ud af de AI-værktøjer, vi allerede har.
2. Vi vælger velafprøvede løsninger med dokumenterede gevinster
3. Vi har fokus på at lære af andre gennem netværk og partnerskaber
4. Vi forholder os juridisk og etisk til konsekvenserne af teknologien, før vi implementerer den
5. Vi bygger et stærkt digitalt fundament undervejs, der kan understøtte AI-løsninger nu og i fremtiden
6. Vi starter småt, når vi afprøver AI-løsninger, men tænker stort i skalering, når vi har set den faktiske effekt
7. Vi vil klæde vores medarbejdere på til at bruge teknologien sikkert og forsvarligt for at udvikle både medarbejderen

og kommunen

AI-Strategien sætter fokus på at bygge et første fundament for Frederiksberg Kommune, hvor vi implementerer AI ved at
afprøve i mindre skala, før vi skalerer op. Det gør vi ved at fokusere på tre områder:

Etablering af det tekniske og juridiske fundament
Skabe udbytte af vores løsninger gennem læring og træning
Starte udvikling småt og skalere op baseret på vores erfaring

De næste indsatser

Opbygning af AI kompetencer

Kommunens AI indsatser samles i en lille AI-faggruppe på 2-3 ressourcepersoner. AI-gruppen vil have kompetencer
indenfor AI, forretningsanalyse og data? og vil facilitere og koordinere arbejdet med AI på tværs af organisationen og
sikre at løsningerne forankres i den daglige drift. AI-faggruppen vil i 2025 have sit primære fokus på gennem træning og
læring at skabe udbytte af de AI løsninger, vi allerede har i kommunen. Der ud over vil den gå i gang med at hjælpe
fagområderne med at identificere de gode muligheder med AI, og gruppen vil aktivt understøtte de valgte AI projekter
gennem hele implementeringen. ? Gruppen vil kigge på relevante erfaringer fra andre organisationer og opsøge mulige
samarbejder på tværs af både offentlige og private aktører på AI-området.

Skabe udbytte af vores løsninger gennem læring og træning

I 2025 etableres faste kurser med træning i brugen af Microsofts GPT[i], Co-pilot, der skal gøre medarbejderne i stand til
at udnytte værktøjet til at gøre arbejdet med administrative opgaver lettere og/eller forbedre kvaliteten. Målet er at kunne
træne en række AI ambassadører i alle afdelinger til at kunne mere med Co-pilot. Derudover vil der blive sat fokus på at
understøtte fagområderne i brugen af AI-værktøjer i deres fagsystemer gennem træning og undervisning i nye værktøjer,
processer og arbejdsgange. I første omgang vil fokus være på arbejdsmarkedsområdets system FACIT, hvor AI kan
benyttes til fx CV-skrivning og match mellem borgere og virksomheder, og det indkøbte system PLUTO, hvor AI benyttes
til vejvedligehold. Mere bredt i hele administrationen vil vi også teste mulighederne for at få en mere effektiv brug af
officepakken (fx word, excel og powerpoint) gennem abonnement på integrerede AI-værktøjer.

Starte udvikling småt og skalere op baseret på vores erfaring

De første AI projekter i kommunen vil tage udgangspunkt i de løsninger, der i strategien identificeres som havende lav
risiko (se side 6 i strategien). Det vil sige, at vi i første omgang vælger løsninger, hvor der er få eller ingen adgang til
personfølsomme data, og hvor løsningen ikke kræver at vi kan forklare og begrunde beslutninger. Det betyder, at vi i
første omgang vil fravælge at kigge på løsninger på de områder, hvor der er en høj grad af borgerkontakt fx social- og
sundhedsområdet. I stedet tilvælges løsninger, der understøtter interne administrative processer. Løsningerne vil basere
sig på standard produkter, anvendelsen af GPT og Co-pilot samt integrerede løsninger i vores fagsystemer.



Etablering af det tekniske og juridiske fundament

I Frederiksberg Kommune pågår der pt. en større oprydning og transformation af IT-området. Med budget 2024 blev der
besluttet en IT-handleplan, der har til formål at styrke IT-sikkerheden og driftsstabiliteten. Dele af handleplanen er direkte
forudsætningsskabende for fremtidige AI-løsninger og vil derfor skulle gennemføres før en AI-løsning kan
implementeres. I 2024 vil der være fokus på at påbegynde etableringen af en cloudplatform, der kan understøtte
implementeringen af AI i kommunen samt sikre kompetencer og ressourcer til at lave konsekvensvurderinger af AI-
løsninger.

Evaluering af AI indsatserne

I forbindelse med buget 2026 har kommunalbestyrelsen bedt om en evaluering af kommunens AI-indsatser. Evalueringen
vil bestå af, at vi baseret på vores første erfaringer identificerer relevante investerings- og effektiviseringscases frem mod
budget 2025.

[i] GPT (Genrativ Pre-trained Transformers) er en klasse inden for kunstig intelligens, som har evnen til at generere
indhold såsom billeder, video, lyd,? tekst m.m. Eksempler på disse modeller er Chat-GPT, PaLM, DALL·E 2 og Co-pilot.

Økonomi

Ingen økonomiske konsekvenser som følge af denne sag

Borgmesterpåtegning

Nej

Behandling

Magistraten og kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 4:

Digitalisering & IT indstiller:

at AI-strategien (bilag 1) godkendes.

Bilag

Bilag 1 Frederiksberg Kommunes AI Strategi



Punkt 27: Flytning af anlægsmidler til etablering af ny kontaktcenterløsning

85.11.00-G01-1-23

Resume

Frederiksberg Kommune står overfor en nødvendig udskiftning af sin nuværende kontaktcenterløsning, der håndterer
opkald til og fra kommunen. Den nuværende tekniske løsning har udløbsdato den 1. oktober 2025, hvilket betyder, at den
herefter ikke længere bliver supporteret ved nedbrud eller modtager sikkerheds-opdateringer. Med henblik på at etablere
en ny kontaktcenterløsning, der sikrer, at kommunen fortsat kan besvare opkald fra kommunens borgere, indstilles det, at
der overflyttes afsatte anlægsmidler fra implementeringsprojektet vedr. nyt system til identitets- og rettighedsstyring til
projektet for etablering af ny kontaktcenterløsning.

Beslutning

Kommunalbestyrelsen tiltrådte indstillingen.

Indstilling

Magistraten indstiller, at

Rådighedsbeløb på 3,5 mio. kr. i 2025 i overskydende anlægsmidler ifm. afslutning af projekt for udskiftning af
kommunens system til identitets- og rettighedsstyring omdisponeres til et nyt anlægsprojekt vedr. anskaffelse og
implementering af ny kontaktcenterløsning og understøttende systemer.
At anlægsbevilling på projektet vedr. udskiftning af kommunens identitets- og rettighedsstyring nedskrives med 3,5
mio. kr. og at der samtidig der meddeles ny anlægsbevilling på 3,5 mio. kr. til anskaffelse og implementering af ny
kontaktcenterløsning og understøttende systemer finansieret af ovennævnte rådighedsbeløb.

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen afsatte i budget 2024 samlet 7,4 mio. kr. hen over 3 år i anlæg til et nyt system til identitets- og
rettighedsstyring. Systemet blev i 2024 gennemført for 3,9 mio. kr. Der er således en rest i anlæg på 3,5 mio. kr., som
foreslås omdisponeret til etablering af en ny kontaktcenterløsning, da kommunens nuværende løsning, baseret på Skype
for Business, ikke længere sikkerhedsopdateres og serviceres ved fejl og nedbrud. Det er således forretningskritisk at
investere i en ny kontaktcenterløsning, der kan sikre at kommunen fortsat kan besvare opkald fra borgerne.

Projektet vedr. implementering af nyt system til identitets- og rettighedsstyring er gennemført for i alt ca. 3,9 mio. kr. og
vurderes af den tværgående styregruppe som afsluttet. Projektet er en del af den politisk vedtagede IT-handleplan fra
august 2023, der har været med til at løfte kommunens it-sikkerhed og driftsstabilitet væsentligt. Der er to primære grunde
til at projektet blev realiseret under budget:

Scope blev tilpasset og indsnævret i projektet for at imødekomme et behov for hurtigere idriftsættelse af løsningen.
En række af de fravalgte tilpasninger vil desuden kunne foretages efterfølgende som en del af den daglige
vedligehold og forbedring af systemet.
Det har i forlængelse af organisationsændringen været muligt at effektivisere opgaveløsningen omkring
systemadministration, så det ikke er fundet nødvendigt at ansætte en yderligere systemadministrator til
systemvedlighold i hverdagen. Der er således en rest i anlægsmidlerne på ca. 3,5 mio. fra projektet.

Frederiksberg Kommune står overfor en udskiftning af den nuværende kontaktcenterløsning, der vurderes at være
uundgåelig. Serviceaftalen med leverandøren udløber februar 2025, og den tekniske løsning, Skype for Business, udløber
d. 1. oktober 2025, hvilket vil sige at leverandøren ikke længere vil levere opdateringer, fejlrettelser eller
sikkerhedsopdateringer til løsningen. Såfremt der ikke implementeres en ny kontaktcenterløsning inden d. 1. oktober
2025, vil Frederiksberg Kommune står over for en række kritiske udfordringer:



1. Sikkerhedsrisiko: Skype for Business vil ikke længere blive supporteret eller modtage sikkerhedsopdateringer efter
1. oktober 2025, hvilket medfører en betydelig risiko i forhold til sikkerhedsbrud.

2. Manglende support og øgede driftsomkostninger: Uden en ny løsning vil kommunen ikke have en gyldig
serviceaftale for Skype for Business, hvilket kan føre til hyppigere og længerevarende driftsafbrydelser. Hvis
kommunen fortsætter med at bruge den gamle løsning uden en serviceaftale, kan det derudover kræve betydelige
ressourcer at opretholde og reparere systemet internt.

3. Usikkerhed i forhold til understøttelse af kommunalvalg: Der afholdes kommunalvalg d. 18. november 2025,
hvorfor det er kritisk for kommunen, at kontaktcenterløsningen virker uden risiko for nedbrud.

Grundet de ovenfor beskrevne deadlines er tid en meget væsentlig faktor i projektet. Det anbefales derfor, at anvende de
overskydende anlægsmidler fra projektet omkring identitets- og rettighedsstyring til at finansiere anlægsomkostninger i
forbindelse med implementering af en ny og moderne kontaktcenterløsning, der understøtter kommunens behov, herunder
at have en fuldt ud implementeret og idriftsat løsning inden kommunalvalget i november 2025.

Økonomi

Med sagen overføres rådighedsbeløb på 3,5 mio. kr. i 2025 fra anlægsprojektet vedr. identitets- og rettighedsstyring til et
nyt anlægsprojekt vedr. anskaffelse og implementering af ny kontaktcenterløsning og understøttende systemer.
Anlægsbevillingen på projektet vedr. identitets- og rettighedsstyring reduceres svarede til det flyttede rådighedsbeløb, og
der meddeles samtidig ny anlægsbevilling svarende til det flyttede rådighedsbeløb på det nye anlægsprojekt vedr. ny
kontaktcenterløsning. Bevillingsskema er vedlagt sagen som bilag 1.

Afledte driftsudgifter

Der vil som følge af ændringen være en besparelse vedr. licencer til eksisterende kontaktcenterløsning, og samtidig vil der
være nye driftsudgifter til ny kontaktcenterløsning og tilhørende licenser. Samlet set forventes øgede afledte driftsudgifter
på 50 t.kr. i 2025 og herefter ca. 100 t.kr. årligt fra og med 2026. De øgede driftsudgifter finansieres af Fælles Stabe.

Borgmesterpåtegning

Intet at bemærke

Behandling

Magistraten og kommunalbestyrelsen

Historik

Indstilling 13. januar 2025, pkt. 12:

Forvaltningen indstiller til Magistraten, at

Rådighedsbeløb på 3,5 mio. kr. i 2025 i overskydende anlægsmidler ifm. afslutning af projekt for udskiftning af
kommunens system til identitets- og rettighedsstyring omdisponeres til et nyt anlægsprojekt vedr. anskaffelse og
implementering af ny kontaktcenterløsning og understøttende systemer.
At anlægsbevilling på projektet vedr. udskiftning af kommunens identitets- og rettighedsstyring nedskrives med 3,5
mio. kr. og at der samtidig der meddeles ny anlægsbevilling på 3,5 mio. kr. til anskaffelse og implementering af ny
kontaktcenterløsning og understøttende systemer finansieret af ovennævnte rådighedsbeløb.

Bilag

Bilag 1_Bevillingsskema - Ny Kontaktcenter



Punkt 28: Lukket: Køb af areal

02.00.00-P05-3-24



Punkt 29: Lukket: Forlængelse af erhvervslejekontrakt

01.01.00-A00-2-24



Punkt 30: Lukket: Status på Idrætsmilliarden

82.01.00-G01-1-23



Punkt 31: Lukket: Nyt plejecenter - frigivelse af midler til inventar,
bygherreleverancer og byudvikling

02.00.00-P20-1-24
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